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star klobuk na novi giavi 2  n o v im  d u hom  n a p rej
Urejene socialne razmere in zavidljiva 

blaginja v nekaterih deželah v severni Ev
ropi s socialdemokratskimi ali socialistič
nimi vladami v zadnjih letih, o čemer se 
je  nenehno razpisoval evropski tisk, <ter 
ugasle predstave o bogati Ameriki iz po
vojnih let, so povzročile, da je zadobil po
jem  »socializem« pri mlajšem rodu, ki je 
zadnje čase stopal v politično areno, sko
rajda mističen prizvok. Pomenil naj bi od
rešitev vsega, kar človeka (še) teži, uresni
čenje popolne zasebne in socialne pravič
nosti, one človekove blaženosti, ki mu je 
sicer obljubljena ob ziveličanju.

Zaradi vsega tega besede »socializem« v 
njenem mističnem prizvoku ne najdemo 
samo v razglasih socialističnih strank, am
pak še bolj v propagandi komunističnih. 
Beseda »komunizem« spominja danes vse 
preveč na tanke iz Budimpešte in Prage 
in, če se saimi omembi komunizma ni mo
goče izogniti, ga nadomesti vsaj izraz »zgo
dovinski kompromis« ali »evrokomuni- 
zem«.

KRISTJANI ZA SOCIALIZEM
S socialistično mistiko pa danes ne ša

rijo samo stare revolucionarne stranke, ki 
temeljijo na sociopolitičnih razmerah iz 
prejšnjega stoletja. Tudi mnoga novejša 
gibanja hočejo spoznati »znamenja časa«. 
Med njimi tkm. »kristjani za socializem«, 
ki so pred nekaj tedni zborovali v Rimu. 
Gibanje naj bi nastalo »spontano« v Cilu 
in se potem razširilo po vsem svetu.

Največjo propagando dela zanj levo u- 
smerjeni tisk, in sicer <v tonu, ki naj vzbudi 
vtis, Uu so  tradicionalne krščansike organi
zacije, in seveda Cerkev sama, še najmanj 
svobodoljubne, demokratične ali k a r naj
manj krščanske. Pristno krščanstvo pa da 
diha le iz tkm. socialističnih kristjanov, 
ki da edini uresničujejo krščansko ljube
zen, pluralizem in osvobajajo človeka.

Kritika teh »kristjanov« gre seveda sa
mo na račun katoličanov in Cerkve in v 
ničemer na marksistične režime iv svetu. 
Kako si predstavljajo krščansko ljubezen, 
nam je  mogoče razbrati iz njihovega gla
sila »Nuovi Tempi« (1975, št. 20):

»Razredni boj, ki ga spremljajo pojavi 
nasilja (podčrtal p.), se zdi mnogim kri
stjanom nespravljiv z verskim mišljenjem. 
Pozabljajo na svete in križarske vojne, na 
nauke o pravičnih vojnah, ki jih  je  zgodo
vina Cerkve polna. V resnici pa je  tudi 
razredni boj stvarno in zgodovinsko dej
stvo, ki ga marksistična analiza odkriva in 
razčlenjuje. Krščanska ljubezen, ki se ho
če temu zoperstaviti in pridiga razredno 
sodelovanje med izkoriščevalci in izkori
ščane i, teži k prikrivanju omenjene stvar
nosti. Takšno osladno pojmovanje ljube
zni, ki navdihuje krščanske socialne nau
ke, prikriva razrednost in je  v končni po
sledici v prid interesom meščanskega raz
reda. Pristna ljubezen do bližnjega pa ne 
nasprotuje razrednemu boju (ki ga sprem
ljajo pojavi nasilja; glej na začetku, op. 
P ) in se v danih zgodovinskih razmerah 
uresničuje v složnosti z razredom, ki nosi 
v sebi alternativo pravice za vse človeštvo 
tj. s proletariatom.«

Iz te  objave nam je  jasno, da pri tkm. 
socialističnih kristjanih ne gre za krščan
stvo, ampak za marksizem. Ker pa je mar
ksizem nedeljiv tudi v tem, da zaradi ma
terialističnih nazorov ne priznava ne vere 
ne božjega, je  jem ati tkm. kristjane za so
cializem za nekrščamsko gibanje z marksi
stično (komunistično) ideologijo, kot jo  je 
na razmerah v prejšnjem stoletju skoval 
Karl Manc.

Ne bomo zdaj izgubljali besed o križar
skih, proti turških in drugih vojnah, s ka
terimi se je krščanska Evropa branila pred 
islamom, iker ne gredo na račun Cerkve 
kot take, ampak razložimo samo marksi
stično pojmovanje »razreda«.

RAZREDI IN BREZRAZREDNA DRUŽBA
Nauk o razredih in uresničitvi brezraz

redne družbe temelji na zamisli filozofa

Hegla o gospodarju in hlapcu. Marx mu 
je  dal le materialistični okvir, ko je  raz
glasil, da je ves človeški (družbeni) razvoj 
zgolj zgodovina bojev za gospodarsko (ma
terialno) nadvlado ter izkoriščanje podre
jenih, torej »zgodovinski materializem«.

V kapitalizmu je  izkoriščevalska skupina 
(razred) buržoazija, meščanstvo, izkorišča
na skupina pa proletariat. Le-ta naj z na
silno revolucijo (razredni boj) premaga 
buržoazijo in jo  razlasti, uvede skupno 
lastnino tovarn in zemlje in s tem usta
novi brezrazredno družbo ter odpravi vsa
ko obliko izkoriščanja človeka po človeku, 
»o  tega da bo prišlo po samem družbe
nem razvoju, ki ga sproža vedno večja 
tehnika. Razvita tehnika z modernimi stro 
ji, da terja tudi izučenega ter izobražene
ga delavca. Ker pa delavec ni več neve
den, ampaik izobražen, se bo zavedel svoje 
izkoriščenosti in se uprl kapitalistu, last
niku tovarn.

Že za Maraovega življenja so številni so
cialistični pisci zavrnili njegove prerokbe. 
Nemški socialist Tugan-Barano\vsky je ta
krat zapisal, da zgodovina sploh ni samo 
zakrit boj za ekonomsko nadvlado. Ljudje 
da se ne bojujejo samo za bogastvo, am
pak še za toliko drugih stvari, npr. za 
ideale, za domovino, za vero ipd.

Tudi trditev o zgolj dveh razredih ne 
drži, saj je  že za Manca obstajala poleg 
buržoazije še vrsta socialnih slojev, od 
malih posestnikov do uradništva, ugaša
jočega plemstva in še drugih.

Mara je svoje nauke pač podrejal ideji 
razrednega boja in revolucije, čemur je 
podredil tudi znanost. Vse m u je  edino te
daj smiselno ali celo resnično, če je  v prid 
revoluciji, v nasprotnem prim eru pa se 
stvar odmisli, odpiše ali pa sploh ne ob
staja.

Takšna trditev je tudi njegovo tolmače
nje izkoriščanja. V njegovem poenostav
ljenem razlaganju za izkoriščanje ni kriva 
oseba, ki delavce prisili, da delajo tudi po 
štirinajst u r na dan, niti ne država, ki to 
dopušča. Po materialističnem gledanju je 
tega kriva lastnina tovarn kot taka (torej 
ne sama moč in oblast). Odpravimo last
nino z revolucijo, pa ne bo več izkorišča
nja. Lastnina sama je, nadalje, tudi kri
vična, zakaj le »živo« delo delavca ustvarja 
nov proizvod. Kapitalist pa si proizvod 
prilasti in delavca ne plača.

To je  torej »analiza«, ki se je sama okli
cala za znanstveno. (Da tukaj spet opu
stimo poseg v Mancovo tolmačenje vere 
in znanosti.)

MARX JE BIL SLAB PREROK
Maraove prerokbe se seveda niso uresni

čile. Eto revolucije ni prišlo v tehnično naj
bolj razviti Angliji, ampak v zaostali napol 
fevdalni Rusiji in še to  ne po zaslugi pro
letariata, ampak po inteligenci iz vseh slo
jev, še najmanj iz proletarskega. Nasled
nje revolucije niso prišle morda spontano, 
ampak so bile organizirane od zunaj, toda 
ne v cilju socialne osvoboditve, ampak v 
cilju Leninove zamisli po nadvladi celega 
sveta.

V komunističnih državah se je  formalna 
odprava lastnine tovarn in strojev spreme
nila v .karikaturo socialnega (al razredne
ga) boja. Razrasel se je  razred uradništva 
(birokracije) in nastala je d iktatura ne 
kakega proletariata, ampak diktatura dr
žavnega aparata. Proletariat živi slabše kot 
v meščanskih državah in nima možnosti 
baja za izboljšanje svojega položaja. Da 
sploh ne načenjamo vprašanja konkuren
ce, ki sili podjetnike k nenehnemu zniže
vanju stroškov in k tehničnemu napredku. 
Komunistične države v tem pogledu go
spodarsko zaostajajo, njih  zadolžitev na
sproti (kapitalističnemu) Zahodu je lani 
narasla že na 40,2 m ilijard dolarjev.

S tem seveda nikakor ni mogoče trditi, 
da so socialistične ideje brez pomena. Na
sprotno, bistveno so prispevale k ureditvi 
socialnega položaja delavstva, toda ne z

Ustoličenja in prestolni govori 
so vedno zanimiva ceremonija, ki 
je skozi stoletja ohranila svoj čar. 
Cesarska kronanja, vojvodska u- 
stoličenja (glej naše karantanske 
prednike s čudovitim obredom na 
Gosposvetskem polju!), danes u- 
stoličenje predsednikov in  držav
nih poglavarjev. Malokdo se lah
ko odtegne privlačnosti te slike, 
ki končno pomeni v stari ali mo
derni obliki, pred dvornim slikar
jem ali televizijskim operaterjem , 
le neko programsko izhodišče za 
tistega, ki vlado nastopi. Tega se 
zaveda tudi sodobna družba, ki na 
podoben način kot nekoč introni- 
zira svoje vladarje in od njih  pri
čakuje tudi potrebnih jamstev.

Pred dnevi smo lahko prisostvo
vali ustoličenju novega predsedni
ka Združenih držav Amerike. Jim- 
my Carter je  s tem aktom  prevzel 
v roke oblast največje velesile na 
svetu, ki poleg Sovjetske zveze da
nes lahko edina suvereno odloča 
o vojni ali m iru ne le svoje države, 
pač pa sveta. Razlika med ZDA in 
ZSSR pa je v tem, da se prva skli
cuje na načela svobode in demo
kracije, druga pa na diktaturo 
proletariata. Sklicevanje na po
dobne medsebojno se izključujo
če principe pa ima le svojo težo, 
saj so končno prav načela tista, 
ki se utelesijo v raznih človeških 
ustanovah, v prvi vrsti v državah. 
Za vse to ni potrebna niti hegeli- 
janska filozofija, saj je vsakomur 
na dlani, kako se v zgodovini, po
sebno še danes, prav ideje živo 
uresničujejo v družbenih oblikah!

S Carterjevim nastopom  se je 
poslovil republikanski predsednik 
ZDA Gerald Ford in z njim  njegov 
vsemogočni državni ta jn ik  Henry 
Kissinger, ki je  zaslovel kot Met-

iiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiimiiimiiiiiiNiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiMimiim
nasiljem kot ga te rja  marksizem, ampak 
z organiziranostjo delavstva in demokratič
nim bojem, ki dosega danes raven soodlo
čanja v podjetjih in soupravljanja.

Marksistična ideja nasilnega razrednega 
boja je danes pravzaprav že mirtva. V ko
likor služi še leninistični zamisli po osvo
jitvi sveta, je njena propaganda plačana 
ali pa jo  širijo s silo. V tem  pa je  že tudi 
začetek njenega formalnega konca.

ternich našega časa. Jasno je, da 
gre z obema v ropotarnico tudi do
sedanja am eriška politika, zlasti 
še zunanja. Če ne gre toliko za 
vsebino te politike, gre pa gotovo 
za stil. Bela hiša in State Depart
ment bosta verjetno vsaj v tem 
smislu ubrala nove smeri, ki jih 
je nakazal prav sam Carter v na
stopnem govoru.

Združene države se zavedajo, da 
so prva vodilna sila zahodnega 
sveta. In prav v zavesti te svoje 
»leadership« m orajo nujno posta
viti določene temelje svoji splo
šni svetovni politiki. Že v zadnjih 
desetletjih smo priča velikemu 
razvoju te politike, ko je m arsi
kdaj izhajalo prav iz osebnosti 
moža, ki je  trenutno prebival v 
Beli hiši, Eisenhower, Kennedy, 
Johnson, Nixon — vsa ta  imena 
so dovolj značilna za usmeritev 
neke politike v nekem določenem 
zgodovinskem trenutku.

ZAUPANJE V LASTNO 
DUHOVNO MOČ

V svojem nastopnem govoru je 
Jimmy Carter povedal nekaj stva
ri, ki gotovo sodijo v nekak idej- 
no-politični program  njegove ad
ministracije. Še prej bi pa morda 
lahko rekli, da gre za nekake mo
ralne napotke, ki jih  je  predsed- 
nik-protestantski diakon dal svo
jim  sodržavljanom. Treba je  še 
dodati, da se je  tu  Carter obrnil 
na »državljane sveta«, ki jim  je 
tudi namenil del svojega program 
skega govora. V Carterjevem go
voru lahko nadalje zasledimo neke 
čisto duhovne prvine, ki izražajo 
pristno ameriško duhovnost ali 
bolje ideale tistega dela ameriške 
družbe, ki teži k nekemu arhaične
mu in pristnemu. V tem je lahko 
videti razgaljeno vso osnovno a- 
meriško miselnost, ki odraža tudi 
neko mesijanstvo. Idealizem, soli
darnost, sočutje, m oralna neopo
rečnost tudi v politiki (ki jo  je 
Carter posebej podčrtal), vera v 
Boga in človeka, zaupanje brez 
naivnosti — v tem se kažejo sm er
nice nove čarter j evske ameriške 
ideologije. To je ona pristna filo
zofija brez filozofov, ki je  tako 
značilna za ameriško družbo. Že 
znani francoski politični zgodovi

 _
Kapitol v Washingtonu, kjer se sestajata severnoameriški parla
ment in senat. V novi zakonodajni dobi, ki se je pričela 20. 
januarja z umestitvijo Jimmya Carterja za 39. predsednika ZDA, 

imajo demokrati solidno večino v obeh zbornicah

nar Alexis de Tocqueville, ki je 
slovel kot fin poznavalec am eri
ške demokracije, je  v prejšnjem  
stoletju zapisal, da Američanom 
ni treba iskati filozofskih metod v 
knjigah, ker so jih  našli v samih 
sebi. Vse to je  potem tudi razvid
no iz sedanjih Carterjevih izjav, 
ki so intonirane prav na te osnov
ne tone.

Zavedati se je sicer treba, da so 
lahko predsedniške poslanice in 
program ske besede vse premalo. 
Čas bo potem pokazal svoje. Toda 
pripom niti je treba, da so podobne 
besede ob uvodu novega predsed
niškega obdobja le vzpodbudne in 
prežete z novim optimizmom. Naj 
navedemo samo stavek iz tega go
vora, ki posebej odi'aža to težnjo: 
»Morala od nas zahteva, da damo 
prednost tistim  družbam, ki z na
mi delijo obvezujoče spoštovanje 
človekovih pravic. Ne želimo u- 
strahovati nikogar. Jasno pa je, 
da bi svet, ki bi ga drugi brezob
zirno nadvladali, ogražal svobodo 
in blagostanje vseh narodov.«

Že nova imena v Carterjevi ad
m inistraciji kažejo na to, da na
merava predsednik resno delovati 
na vseh področjih političnega živ- 
njenja. Imena novih m inistrov so 
tudi porok, da ima Carter okoli 
sebe samostojne in sposobne lju
di, ne pa gole izvrševalce. Sem 
spadajo v prvi vrsti podpredsed
nik VValter Mondale, zunanji m i
nister Cyrus Vanče te r posebni 
svetovalec, poljski intelektualec 
Zbigniew Brzezinski.

ZDA IN EVROPA
Gotovo ima v zunanji politiki 

zaenkrat Evropa s svojimi proble
mi prvo mesto. To kaže prav se
danje poslanstvo ameriškega pod
predsednika Mondaleja, ki je pri
šel potipat položaj v zahodnoev
ropske prestolnice. W alter Mon
dale je prišel najprej v Bruselj, 
kar je  zelo značilno. Tu im ata se
deža NATO in Evropska izvršna 
komisija (CEE), kar skupno pred
stavlja nekako osrčje Evrope z 
vlado te r obrambnim štabom. 
Mondale je imel tu  razgovore z 
vodilnimi predstavniki teh usta
nov, nato pa vrsto razgovorov z 
belgijskimi voditelji. Pot ga je na
dalje vodila v Pariz, Bonn, Am
sterdam  in Rim. Carterjeva desna 
roka je s tem potrdila, da gre za 
izredno pomembno sondiranje in 
spoznanje sedanjega evropskega 
položaja na licu mesta. Gotovo bo 
tu imela svoje posebno mesto Ita
lija, ki je  zaradi velike komuni
stične prisotnosti danes med naj
bolj kompleksnimi partnerji ZDA.

Vse težnje nove ameriške zlasti 
zunanje politike bodo prišle do iz
raza v kratkem  času. Poleg evrop
skega zanima W ashington še po
sebej sovjetsko področje. V tem 
smislu je že veliko priprav na 
bližnje stike med voditelji obeh 
velesil. Ameriška politika bo nam
reč tudi v bodoče ostala poliva- 
lentna, zato bo še naprej napela 
lok vse tja  do Pekinga.

■ V Celovcu je policija zaprla glavnega 
tajnika Narodnega sveta koroških Sloven
cev Filipa Warascha. Državni tožilec ga je 
namreč obtožil »napeljavanja h kaznivemu 
dejanju«. Konkretno naj bi šlo za napelje
vanje k razstrelitvi celovške transforma
torske postaje. Warasch je obtožbo odloč
no zavrnil.
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To nedeljo 30. januarja pri cerkvenih nabirkah velikodušno prispevajmo za naš katoliški tisk!
           ....     1111................. .
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KRISTUS JE SREDIŠČE IN SRCE 
VSEGA BOGOSLUŽJA 

Vse, kar je ustvarjeno, slavi Boga. Ne
razumne stvari ga slavijo nezavedno s tem, 
da se držijo zakonov, ki so vanje položeni, 
človek pa more in  mora to opravljati za
vestno, vede in hote. Najbolje in najpo- 
polneje časti Boga Kristus, po človeški 
naravi naš brat.

Koncilski odlok o bogoslužju pravi: »Nje
gova človeška narava, združena v eni ose
bi z Besedo, je bila orodje našega odreše
nja. V Kristusu je vzšla popolna odkupni
na naše sprave ter nam je v njem dana 
polnost božjega češčenja. To delo odreše
nja človeškega rodu in popolnega božjega 
češčenja je izvršil Kristus Gospod pred
vsem z velikonočno skrivnostjo svojega 
blaženega trpljenja, vstajenja od mrtvih 
in slavnega vnebohoda.« Dejansko je bilo 
vse Jezusovo življenje en sam hvalospev 
nebeškemu Očetu in ena sama odkupnina 
za grehe vsega sveta.

Pri zadnji večerji je opravil obred, s ka
terim je dal nov pomen in novo vsebino 
starozavezni velikonočni večerji. Ko je  bil 
glavni del večerje že mimo, je svojim učen
cem umil noge hi na to opravilo navezal 
»novo zapoved« medsebojne krščanske lju
bezni. Potem je vzel v roke hlebček kruha, 
ga z besedami: »Vzemite in  jejte, to je 
moje telo, ki se daje za vas« spremenil v 
svoje telo ter ga dal učencem v hrano. 
Prav tako je vzel kelih z vinom, nad njim  
izrekel posvetilne besede: »To je kelih mo
je krvi nove in večne zaveze, ki se  za vas 
in za vse preliva v odpuščanje grehov. To 
delajte v moj spomin.«

S tem obredom se je Kristus vnaprej 
daroval nebeškemu Očetu. Daritveni zna
čaj tega obreda je iz Jezusovih besed jasno 
razviden. S tem se odpravlja daritev staro
zaveznega velikonočnega jagnjeta in po
stavlja se daritev novozaveznega, pravega 
Jagnjeta. Na skrivnosten način je izvršeno 
to, kar se bo vidno zgodilo naslednji dan, 
ko je izdihnil na križu kot spravna žrtev 
za grehe vsega človeštva.

Pri vsaki mašni daritvi se ponavzočuje 
tisto, kar je opravil Jezus na veliki četr
tek in na veliki petek. Pravi duhovnik in 
prava daritev je vedno Jezus Kristus. Za
to smemo s koncilom reči, da »presveta 
Evharistija obsega ves duhovni zaklad Cer
kve: Kristusa samega, naše velikonočno 
Jagnje in živi kruh, ki daje ljudem življe
nje s svojim mesom, po Svetem Duhu 
oživljenim in  oživljajočim, in jih tako va
bi in navaja, naj obenem z njim darujejo 
sami sebe, svoja dela in vse stvarstvo.

Zaradi tega je Evharistija studenec in 
višek vsega oznanjevanja, ko se katehume- 
ni počasi pripravljajo za udeležbo pri ev
haristiji, verniki pa, ki so  že krščeni in 
birmani, se s prejemanjem Evharistije v 
polni meri vcepljajo v Kristusovo telo« (D 
5, 2). Poleg maše imamo seveda še druge 
bogoslužne obrede: obhajanje drugih za
kramentov, podeljevanje zakramentalov, 
molitveno bogoslužje, razne skupne po- 
požnosti in osebne pobožne vaje. Vsa bo
goslužna opravila pa so osredotočena na 
mašo, vodijo k njej in iz nje, kot edinega 
vira odrešenja, prejemajo učinkovitost.

PRI MAŠI PRIHAJAMO V STIK 
Z ŽIVIM KRISTUSOM 

Pri nedeljskih in prazničnih mašah se v 
krogu enega leta živo spominjamo skriv
nosti odrešenja in jih v sebi podoživlja
mo. Tu prihajamo v neposredni, življenj
ski stik s Kristusom, našim Odrešenikom, 
ki je navzoč na več načinov. Najprej ga 
pri župnijski nedeljski maši srečamo v 
zboru ali občestvu vernikov. Vsak kristjan 
je namreč po krstu vcepljen na Kristu
sa - živo Trto in živi iz njega. Gospod sam  
je dejal: »Kjer sta dva ali so trije zbrani 
v mojem imenu, tam sem jaz sredi med 
njimi« (Mt 18, 20).

Kristusa srečamo dalje v božji besedi, 
ki je njegov nauk, njegovo veselo oznani
lo. Bralci in razlagalci božje besede so v 
Kristusovi službi, govori pa nam Kristus 
sam. Prošnje in molitve, ki jih pošiljamo 
nebeškemu Očetu, sklepamo »po Kristusu, 
našem Gospodu«; on naj bo naš zastopnik 
in posrednik.

Pri spremenjenju Kristus izvrši skriv
nostno spremenitev darov, ko kruh posta
ne njegovo Telo in vino njegova Kri. Ma- 
šnik je samo njegovo orodje. Oti začetka 
do konca maše imamo pred seboj in med 
seboj Jezusa v njegovi velikonočni skriv
nosti: kot darovanega na križu, od koder 
tečejo studenci vseh milosti, kot od mrtvih 
vstalega in poveličanega, ki nam vsem da
je delež svoje slave.

DARITEV CERKVE IN VSEGA 
BOŽJEGA LJUDSTVA

V pismu Hebrejcem beremo: »Kristus je 
opravil za grehe eno daritev in za vekomaj 
sedel na desnico božjo in odtlej čaka, da

bodo položeni njegovi sovražniki za pod
nožje njegovih nog. Zakaj z eno daritvijo 
je za vedno popolne storil tiste, ki se po
svečujejo« (Hebr 10, 12-14).

Sveta maša se od Jezusove daritve na 
Kalvariji razlikuje po tem, da se pri maši 
ob Kristusu in s Kristusom daruje tudi 
božje ljudstvo - Kristusovo skrivnostno te
lo. NikoU ne smemo pozabiti, da sm o po 
krstu postali Kristusovi udje in da po nas 
Kristus nadaljuje svoje življenjsko in od- 
rešenjsko delovanje. Po njegovem Duhu 
smo deležni tudi splošnega duhovništva, 
zato moramo to duhovniško službo tudi 
izvrševati. To v najodličnejši meri oprav
ljamo pri maši.

V zvezi s tem pravi koncil: »Vsa dela, 
molitve in apostolske pobude vernikov, 
njihovo zakonsko in družinsko življenje, 
vsakdanje delo, duševni in telesni počitek, 
če to izvršujejo v Duhu, pa tudi nadloge 
življenja, če jih prenašajo potrpežljivo, 
postanejo duhovne daritve, prijetne po Je
zusu Kristusu. V obhajanju evharistije 
laiki vse to hkrati z darovanjem Gospodo
vega telesa v globoki bogovdanosti daru
jejo Očetu. Tako kot povsod dejavni božji 
častilci tudi svet sam posvečujejo Bogu« 
(C 34, 2). Te misli nam morajo biti doma
če, da bo res tisto, kar pojemo: »Oče več
ni, na oltar tebi sm o prinesli v dar: kruh 
in vino in življenje, svoje delo in trplje
nje...«

Maša je božja služba Cerkve. Kdo pa je 
Cerkev? Cerkev so vsi okoli stoječi, kate
rih vero in pobožnost pozna Bog. Cerkev 
je konkretna, k službi božji zbrana občina, 
ki jo je mogoče videti in slišati. Mi vsi 
smo Cerkev. Božja služba, maša, se pred 
nami ne vrši ali predvaja, ampak vsi 
opravljamo božjo službo s Kristusom ob 
duhovniku, ki je posvečen s službenim  
duhovništvom. Dokler maše ne bomo do
živeli kot občestvene daritve, bo za nas 
le predstava, ki nas pusti neprizadete.

(Iz pastirskega pisma škofa dr. J. Jenka 
primorskim vernikom za leto 1911, I. del).

a  Poslanska zbornica v Rimu je  s pičlo 
večino šestih glasov (potrebni so bili 304) 
sprejela zakon o prekinitvi nosečnosti kot 
so ga predlagale laicistione stranke. Za 
zakon so se izrekli komunisti, socialisti, 
socialdemokrati, republikanci, liberalci in 
trije člani »proletarske demokracije«, pro
ti pa so glasovali demokristjani, Južnoti- 
rolci, člani MSI in nacionalne demokra
cije (ki so se na zadnjem strankinem kon
gresu odcepili od MSI). Proti so glasovali 
tudi radikali, a  iz drugih nagibov. Zakon 
mora iti sedaj v pretres še v senat.

■ Zunanji m inister Forlani je  v razgo
voru s časnikarji po povratku iz Moskve 
dejal, da mu je B-režnjev v razgovoru re
kel: »V Italiji je  preveč strank, preveč 
stavk in preveč pornografije.« Gotovo je 
sovjetski partijski voditelj zadel v polno, 
kar pa ne bo vplivalo, da ne bi šla Ita
lija po starem  naprej.

9 S sm rtjo je  plačal svojo neumestno 
šalo igralec rimskega prvoligaškega kluba 
»Lazio« Luoiano Re Cecconi. V trgovini ne
kega draguljarja, ki je že večkrat doživel 
poskus ropa, se je  predstavil kot ropar, 
ki zahteva zlatnino. Trgovec ni pomišljal, 
temveč takoj streljal na domnevnega tatu 
in ga pri tem sm rtno ranil.

■ Španski notranji m inister je objavil, 
da baskovska zastava ni več prepovedana. 
Baskovsko ljudstvo jo  lahko izobesi ob 
vseh priložnostih. Izjema so uradne prire
ditve. Nima pa namena zaenkrat sedanja 
Suarezova vlada reševati vprašanja baskov
ske avtonomije. Bržkone bo o tem govora 
po parlamentarnih volitvah.

■ Jugoslavija bo v kratkem  navezala di
plomatske odnose s Španijo na ravni vele
poslaništev. Kuba, komunisitdčna Kitajska 
in Vzhodna Nemčija so to  storile že za 
časa Francovega režima, medtem ko imajo 
vzhodnoevropske države s Sovjetsko zvezo 
na čelu s Španijo že dalj časa zelo razvi
te gospodarske in konzularne odnose.

Baraga na oltar!
Baragov odbor v Ljubljani je razposlal 

tretjo  knjižico zahval za uslišanja, ki jih 
je na Baragovo priprošnjo naklonilo nebo 
trpečim bratom  in sestram  v Kristusu. 
Tej knjižici je  odbor dodal nekaj pojasnil 
v odgovor na nekatera izrečena in neizre
čena -vprašanja. In sicer:

Prvo vprašanje se nanaša, kar je  razum
ljivo, na stanje Baragovega procesa za bea
tifikacijo. Znano je  že, da je proces srečno 
pripotoval iz kraja, kjer je grob božjega 
služabnika Baraga, iz M arquetta v Rim. 
Tam se je ustavil p ri kongregaciji za za
deve svetnikov, da ga pregleda in hitro  
zaključi. Bolj prav so imeli tisti, ki so ra
čunali na daljšo dobo in zato s čakanjem.

Procesi za beatifikacijo in kanonizacijo 
imajo več stopenj, ki jih je  treba prehodi
ti. Tako hitro, kakor je  šlo pri procesu za 
beatifikacijo p. Leopolda Mandiča, ne gre 
skoro nikoli. Da pa vendar delo pri Bara
govem procesu h itro  napreduje, se je  dr. 
Vilko Fajdiga, ki je  postulator, lahko na 
lastne oči prepričal v pisarnah omenjene 
kongregacije v Rimu, ko mu je  ms-gr. Ce- 
raja pokazal knjige tega procesa. Izrecno 
je v letu 1975 izjavil, da bi bilo treba delati 
še eno leto, pa bi bil zaključen zgodovin-

■ V Španiji je  bil ugrabljen general Emi- 
lio Villaescusa, predsednik vrhovnega vo
jaškega sodišča. To je  po dobrem mesecu 
že druga ugrabitev važne osebnosti. V de
cembru so neznanci namreč ugrabili pred
sednika državnega sveta Antonia de Oriola, 
ki ga še vedno niso izipustili. Te vrste 
ugrabitve zelo otežkočujejo delo Suarezove 
vlade, ki si prizadeva za demokratizacijo 
Španije, pa ji desničarski krogi prav ob 
takih dogodkih očitajo, da je  preveč po
pusti j wa in terjajo  ostrejše ukrepe za 
ohranitev javnega reda.
■ Na avtocesti blizu Kumanovega v sme
ri Skopja je turški avtobus hotel prehite
ti tovornjak s prikolico, pri čemer je  za
peljal s ceste in se prevrnil 6 metrov glo
boko. 24 potnikov je pri tem izgubilo živ
ljenje, 19 pa jih je  bilo ranjenih.
■ V Egiptu je prišlo v Kairu in Aleksan
driji do hudih pouličnih demonstracij, pri 
čemer je  bilo 66 mrtvih in nad 700 ranje
nih. Demonstracije naj bi izzvali omeji
tveni ukrepi na gospodarskem področju. 
Vlada je nemire pripisala komunistom, 
socialistom in proso vje-tskim agentom.
■ V pristanišču Barcelona se je  prevrnil 
čoln severnoameriške mornarice, na kate
rem je bilo 130 mornarjev. Nesreča se je 
zgodila sredi noči, zaradi česar je  bilo šte
vilo žrtev zelo visoko: 46 mrtvih, 18 ra
njenih in 5 pogrešanih.

ski del procesa in predložen vrhovnemu 
svetu kongregacije in  samemu papežu v 
izjavo. Vprašanje bi se glasilo: Ali je  do
kazano, da so čednosti v Baragovem živ
ljenju dosegle junaško stopnjo in se mu 
more začeti izkazovati temu primerna 
čast?

Po pravici bi se vsak vprašal, zakaj je 
od tedaj minilo že več kot leto dni, pa o 
tem zaključku še ni nič slišati. V pojasnilo 
bodi povedano, da je napredovanje proce
sa zastalo, ker je  bil njegov glavni pomoč
nik p. Wolff, ki je  obenem s p. Brunom 
Korošakom ta proces pomagal graditi v 
škofiji M arquette (ZDA), nenadoma odpo
klican iz Rima in postavljen za župnika v 
Detroit v Ameriki, njegov nam estnik pa 
še ni imenovan. Na našo žalost je  torej 
delo pri procesu v Rimu upočasnjeno. Tre
ba je  z mnogimi molitvami in žrtvami do
seči pri Bogu in škofu Baragu, da bo ta 
ovira čim-prej in čimbolje odpravljena.

Drugo vprašanje se nanaša na drugi del 
procesa, na čudeže. Znano 'je, da sta -po
trebna dva za razglasitev božjega služab
nika za blaženega in dva za razglasitev za 
svetnika.

O mnogih v Sev. Ameriki poroča »The 
Baraga Bulletin«, o tistih  v Južni Ameriki 
pa knjiga »Baraga uslišuje«. Ko bo zaklju
čen zgoraj omenjeni dal procesa, pride na 
vrsto raziskava o izrednih uslišanjih. Tudi 
to delo bodo opravili najprej v škofiji 
Marq-uette, toda tudi to bo kongregacija 
v Rimu še posebno skrbno raziskovala.

Ker pa je ta del procesa že tudi blizu, 
m orajo vsi častilci svetniškega škofa Ba
raga pomnožiti svoje molitve in prošnje 
in se v svojih stiskah še in še zateči k ve
likemu misijonarju in škofu po pomoč.

O tem pa, da so prepričani, da so bili 
uslišani -na Baragovo priprošnjo, naj takoj 
poročajo Baragovemu odboru v Ljubljano 
(Ciril Metoodov trg, 4). čimveč bomo ta
kih zahval oziroma uslišanj imeli priprav
ljenih za uro, ki prihaja, toliko hitreje bo 
končan tudi drugi del procesa.

Kdor hoče doseči uslkšanje svojih pro
šenj po Baragovem posredovanju, naj se 
prisrčno k njemu zateče, morda tudi tako, 
da večkrat izmoli molitev', ki jo  najde na 
podobici; posebno pa je primerno in ko
ristno, da opravlja devetdnevnico >k škofu 
Baragu za rešitev iz duševne ali telesne 
stiske, če  ena ne pomaga, naj jih bo več.

Redovni svetniki imajo zaledje skupnih 
molitev' in žrtev v celotnem redu. škof 
Baraga in škof Slomšek pa naj im ata za
ledje v celotnem slovenskem narodu, ki 
bo za nagrado deležen njune časti oltarja, 
po kateri tako hrepenimo in za katero ta
ko prosimo.

VZPODBUDA IZ AMERIKE

Zelo sem vesel »Katoliškega glasa« in komaj ga vsakič pričakam. Majhen je po 
obsegu, a velik po svojem poslanstvu, škoda, da je danes te vrste listov tako malo. 
Ponosen sem, da ne kloni pred nikomer, da je odprt, odkrit in prijatelj resnice. In 
kot sem ponosen jaz na vaš list, tako smete biti ponosni tudi vi, ki se zanj žrtvujete 
in ga dobro urejate. Bog vam daj moči in zdravja, da bi pri tem delu nikdar ne omagali.

Vem, kdor je danes na strani resnice, hitro dobi pečat »fašista«. Jasno je, da smo 
vsi proti fašizmu, toda če pomeni biti fašist danes borec za resnico, potem naj me 
kar tako kličejo, čeprav vemo, da je resnični fašizem tisti, ki ne prenese drugačnosti 
mnenja hi ne pusti svobode nikomur, ki se ne podredi njegovim voditeljem.

Res je žalostno, da toliko naših ljudi voli italijanske stranke in se s tem odtujujejo 
slovenstvu. Kje je ostal duh naših fantov, ko so služili pod fašizmom italijansko voj
sko? Devet sto nas je bilo pri vojakih v Asti, pa se nismo ne na cesti ne v vojašnici 
bali zapeti slovenskih pesmi, ki so bile nekatere povrh še partizanske.

Fašisti nas niso mogli zlomiti, sedaj pa se sami potujčujemo, ko v nepojmljivem  
duhu »fratelance« silimo v italijanske stranke. Potem pa bomo še užaljeni, če nam  
bodo rekli »ščavi«. Saj sm o res hlapci, sužnji, če tako ravnamo.

Leta 1973 sem se na avtobusni postaji v Gorici srečal s starejšima zakoncema. 
Začeli smo se pogovarjati. Ona je bila Slovenka, to je pričal njen obraz in poloma 
ljena italijanščina, on nekje z juga. Pa sem dejal njej, da gotovo zna slovensko. De
jala je, da ne. Mož pa, da se je naučil v Črni gori, ko je bil tam med zadnjo vojno 
vojak, kar precej srbohrvaščine in jo še danes razume. Spet sem odkril: Slovenec je 
hlapec, brez narodnega ponosa.

Prav zato tako cenim vaš list: slovenstvo vam ni prazna beseda, zavzeto podpirate 
Slovensko skupnost, odločno odklanjate brezboštvo, versko in narodno mlačnost, tuje 
ideologije, želim  vam še dolgo izhajanje in zveste naročnike.

L. G., Willowdale

    m       . . .

KRATKE NOVICE
•  Sv. oče je  izdal posebno apostolsko 
konstitucijo, s katero preureja rimsko ško
fijo, ki jo  v njegovem imenu vodi kardinal 
vikar, sedaj kardinal Poletti. Preuredil je 
urade in ustanovil nekaj novih. Sv. oče je 
prišel v soboto 8. januarja v svojo stolni
co, tj. lateransko baziliko in osebno razlo
žil posebnosti nove ureditve rimske škofije.

•  Mednarodno papeško Marijansko aka
demijo, tj. ustanovo, ki se bavi s preuče- 
manjem mariologije, nauka o Mariji, je 
dolgo let vodil hrvaški frančiškan p. Karel 
Balič. Za njegovega naslednika je sv. oče 
imenoval hrvaškega patra Pavla Melado, 
dosedanjega tajnika te ustanove; novi taj
nik pa bo pater Dinko Arašič.
•  Iz uradnih podatkov Cerkve na Polj
skem je razvidno, da je  bilo lani 477 novo- 
mašnikov, med njimi 319 škofijskih in 158 
redovniških. Novi duhovniki pripadajo 27 
poljskim škofijam in prav tako 27 različ
nim redovniškim družbam. Sedaj se v polj
skih semeniščih pripravlja na duhovništvo 
4.705 kandidatov.
•  Nedavno so papežu poklonili prvi izvod 
Papeškega letopisa za 1977. V njem je po
vedano, da je  danes v katoliški Cerkvi 
2.250 škofij, 97 organiziranih škofovskih 
konferenc, 46 katoliških vseučilišč, 221 mo
ških redovnih družb (253.903 redovnikov), 
1.173 ženskih redovnih družb (777.768 re
dovnic), 33 teoloških fakultet, 33 teoloških 
fakultet v sklopu državnih univerz.

Jubileji duhovnikov v letu 1977
Biseromašniki: Franc Belec, profesor

škofijske klasične gimnazije v pokoju, 
Glince v Ljubljani; Ciril Podržaj, župnik 
v pokoju, v Duhovniškem domu v Kam
niku; Janez Vilfan, st., župnik v pokoju, 
Utik v župniji Vodice; Janez Dovč, župnik 
v celovški škofiji; Janez Pintar, katehet v 
pokoju, Italija (Schloss Moos, Sterzing- 
Vipiteno).

Zlatomašniki: dr. Jožef Pogačnik, nad
škof in metropolit v Ljubljani; dr. Mari
jan Dokler, upravitelj župnije Špitalič in 
soupravitelj župnije Motnik; Franc Mo
zetič, upravitelj župnije Sv. gora pri Li
tiji; Gregor Mali, bivši župnik v Ajdovcu, 
Argentina; p. Karel Dijak, OFM, Kamnik.

Stoletnik bo dne 12. marca 1977 profe
sor dr. Jožef Demšar pri Sv. Petru v Ljub
ljani; duhovniško službo opravlja že 78. 
leto. Bivši kartuzijanski prior p. dr. Edgar 
Leopold, 17. januarja izpolnil 96 let, ak
tivni župnik v Zapogah, Franc Govekar, 
pa 15. aprila 94 let.

Prebivalstvo dekanij ljubljanske 
nadškofije
Ljubljanska nadškofija šteje trenutno 

19 dekanij. V n jih  je živelo leta 1976 
770.326 prebivalcev in sicer: Ljubljana me
sto 240.902; Ljubljana okolica 35.336; Ra
dovljica 58.880; Kranj 76.834; Škofja -Loka 
34.417; Kamnik 25.972; Domžale-Moravče 
32.583; Litija 16.848; Zagorje o-b Savi 
21.794; Grosuplje 19.760; ž-užemberk 9.275; 
Trebnje 23.247; Novo mesto 39.771; Lesko
vec na Dol. 31.571; Vrhnika 25.754; Cerkni
ca 15.700; Ribnica 19.993; Kočevje 17.054; 
Črnomelj 24.635.

V mariborski škofiji je  leta 1976 živelo 
809.325 oseb, v koprski adm inistraturi pa 
234.501. Vsa Slovenija je  imela leta 1976
1.841.152 prebivalcev.

Bralci pišejo
Radio Trst A

Reforma je že stopila v drugo tromeseč
je, v čas, ko lahko dobimo jasnejšo sliko 
»nove celote«, a tudi v čas, ko je sloven
ska javnost povedala jasno in odločno svo
je mnenje. Pa ne samo slovenska javnost, 
tudi možje na Deželi so povedali svoje 
mnenje.

Premiki raznih rubrik in časnikarskih 
sporedov so imeli po vsej verjetnosti naj
boljši namen, a niso prišli v korist poslu
šalca. Protesti in pripombe so dovolj zgo
vorni. Reforma dobi svoj polni pomen, če 
ima pozitiven doprinos, v drugačnem pri
meru prinaša le škodo in povzroča slabo 
kri. Točka, ki je najbolj prizadela vso slo
vensko javnost, je prezgodnji zaključek 
oddaj; s tem se ne more poslušalec spri
jazniti in se ne bo. To bomo stalno po
nav l ja l i ,  d o k l e r  se  za d e v a  ne  ureffi .

Važna stvar pri postaji so finančna sred
stva. Sedanje vodstvo je popravilo dolgo
letno krivico prejšnjega vodstva, ki je ome
jevalo razvoj postaje s krivičnim finansi
ranjem. To je bilo sedaj odpravljeno in 
damo vse priznanje sedanjemu vodstvu. A 
to je le prvi korak.

Razni »nipovci« morajo še vedno štediti 
in omejevati proračune. Na primer: pev
skim  zborom nobenega honorarja, osebam, 
katere se kliče na razgovor, nobenega ho
norarja in še drugo. Tako bo prišlo kmalu 
do tega, da bodo morali »nipovci« intervju- 
vati sami sebe, slovenska postaja ne bo več 
oddajala slovenskih pesmi, temveč le puh
lo nevrotično lahko glasbo, v precejšnji 
meri primerno sredstvo za pot v norišnico.

Reforma ni mogoča brez večjega števila 
osebja, predvsem v časnikarskem oddelku 
in pri zunanjih sodelavcih, z nujnim  po
daljškom v večernih urah.

Oddaja »Vera in naš čas«. Ta zadeva je 
precej znana javnosti. Dovoljujem si izra
ziti svoje osebno mnenje o tej rubriki. Da
našnji družbeni sistem se je močno spre
menil in se še bo; način današnjega življe
nja je drugačen, zato je tudi drugačna ne
delja od poldne dalje, če že ne ves dan. 
Zato bi bilo bolje, da bi posredovali to od
dajo na soboto zvečer. Tako bi bolj ustre
zala današnjim potrebam in to s pogledom 
v bodočnost. Ponavljam, to je le moje 
osebno mnenje, ki seveda ne more biti 
merodajno. Naj tudi drugi povedo svoja 
mnenja.

Vsekakor slovenska javnost ne miruje. 
Ni zadovoljna s sedanjim stanjem. Ven
dar se nekaj že premika in upamo, da bo
do vse te nujne potrebe, kakor tudi posa
mezne rubrike dobile tisto rešitev, ki je 
najbolj primerna; upoštevajoč namreč 
upravičene želje poslušalcev.

Vemo, da je nekaterim Radio Trst A 
odveč, a smo v pluralistični družbi, katere 
ne moremo priznati le na papirju in še to 
s težavo. Slovenska javnost spremlja uso
do svoje radijske postaje in si želi, da bi 
nadaljevala z vedno večjo življenjsko silo, 
ne pa z životarjenjem. Tržačan

Op. ured.: Pred nekaj ledni smo v na
šem listu pozvali občinske svetovalce, naj 
obravnavajo tudi nove reforme na tržaški 
radijski postaji A in zavzamejo svoja sta
lišča. Če so razpravljali o Vietnamu, Čilu 
in Francovi Španiji, bi bik) še bolj na me
stu, da povedo svoje mnen-je o tržaški ra
dijski postaji, ki je naša domača zadeva. 
Ali se ije morda bojijo prav zato, ker je 
»naša«?
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Še nekai O duhovništvu žensk Ob 60 - letnici goriškega misijonarja Stanka Pavlina
Med raznimi novimi vprašanji, ki so se 

pojavila po zadnjem koncilu, je tudi vpra
šanje mašništva žensk. To se pravi, ali 
lahko tudi ženske prejmejo mašniško po
svečenje, tako da bi tudi one maševale, 
postajale škofje, posvečevale nove mašnike 
in škofe in postale lahko tudi papež. Saj 
mašniško posvečenje pomeni vse te mož
nosti, poleg spovedovanja in birmovanja. 
Vprašanje so si zastavili protestanti in za 
njimi katoličani, ki danes preradi in pre
hitro tečejo za protestanti.

PROTESTANTI NIMAJO PRAVEGA 
DUHOVNIŠTVA 

Ponekod so protestanti vprašanje že re
šili, saj je vsako toliko brati, da so tu in 
tam »posvetili« kako žensko za pastorja. 
Marsikak katoličan misli, da bi tako mora
lo biti tudi v katoliški Cerkvi. Ne zavedajo 
se pa ti katoličani, da so protestantje za
vrgli evharistijo in s tem mašno daritev in 
mašniško posvečenje kot poseben zakra
ment; zakramentalne spovedi pa itak ni
majo. Njihovi pastorji samo predsedujejo 
krščanski skupnosti, ki se zbira k branju 
in razlagi sv. pisma in k molitvi. Niso de
livci zakramentov in ne duhovniki, ki da
rujejo mašo.

V takem položaju se je pravzaprav ču
diti, da niso že prej dovolili ženskam vsto
pa med pastorje. Sv. pismo vendar lahko 
bere in razlaga vsakdo, prav tako lahko 
vodi skupne molitve. Zakaj bi ženska tega 
ne smela? Katoliška Cerkev je v tem oziru 
dve ženski že prištela med učenike, dok
torje svete Cerkve. To sta sv. Katarina 
Sienska in sv. Terezija iz Avile.

KATOLIŠKO IN PRAVOSLAVNO 
GLEDANJE JE DRUGAČNO 

Pri nas katoličanih in pravoslavnih je pa 
zadeva bistveno drugačna: mi in pravoslav
ni verujemo v evharistijo, verujemo, da je 
sv. maša resnična in prava daritev nove 
zaveze, ki jo more darovati le veljavno po
svečena oseba, to je taka, ki je veljavno 
prejela mašniško posvečenje. To je nekaj 
bistveno drugega kot predsedovati moli
tveni skupnosti. Zato nastaja vprašanje, 
ali morejo biti ženske veljavno posvečene 
v mašnike.

Pravoslavna Cerkev o tem nič ne dvomi. 
Zvesta nauku apostolov in cerkveni tradi
ciji uči, da ženske ne morejo veljavno 
prejeti mašniškega posvečenja. Katoličani, 
ki tako radi škilimo v tuj zelnik k prote
stantom in drugim, pa smo začeli dvomiti.

Kot smo omenili, mnogi danes mislijo, 
da bi lahko tudi ženska postala mašnik. 
To svoje mnenje opirajo na dva glavna 
argumenta: ženska je enakopravna moške
mu, tudi ona je prejela krst, zato tudi ona 
postane mašnik. Ce tega Kristus, apostoli 
in poznejša Cerkev niso opravili, je bilo 
zato, ker so imeli žensko za manjvredno 
bitje, podobno kot še danes muslimani. 
Čas je, da to diskriminacijo odpravimo.

KOLIKO DRŽIJO TI RAZLOGI 

Da je ženska enakopravna moškemu, je 
Kristusova Cerkev zmeraj priznavala in 
priznava tudi danes. Pred nedavnim je D. 
čotar tudi v našem listu napisal o  tem 
lep članek. Toda ali ima zaradi tega že 
pravico do mašništva? Ali so Kristus, apo
stoli in za njimi Cerkev izključili žensko 
od mašniškega posvečenja samo zaradi 
»mode«? To je zaradi tega, ker v pretek
losti družba ni priznavala ženski vseh 
pravic?

Če je to res, je to huda obtožba Kristu
sa, apostolov in Cerkve. Posebno Kristusa, 
ki bi ne bil več suveren »gospodar sobote« 
in »večji kot Mojzes«, temveč enostavno 
žrtev mode in predsodkov kot farizeji ti
stega časa. Mislim, da si nihče, ki pozna 
Kristusa, ne upa kaj takega trditi. Zato 
oglejmo si, kako je z zadevo duhovništva 
v Kristusovi Cerkvi.

Iz celotnega razodetja stare in nove za
veze jasno izhaja, da je duhovništvo izre
den dar božji, poseben »karizma«, dan za 
blagor skupnosti in ne osebe. Zato bere
mo v pismu Hebrejcem: »Vsak veliki du
hovnik se jem lje izmed ljudi in se postav
lja za ljudi v tem, kar se nanaša na Boga, 
da daruje dari in daritve za grehe... In 
nobeden si ne prisvaja te časti, ampak ga 
kliče Bog kakor Arona.«

Tako si tudi Kristus ni sam dal časti, 
‘la je postal veliki duhovnik, ampak Oni, 
M mu je rekel: Moj Sin si ti, danes sem  
te rodil (Hebr 5). Do duhovništva nima 
nihče pravice, sam Kristus kot človek je 
ni imel, temveč mu je duhovništvo bilo 
dano.

Podobno je Kristus ravnal z apostoli. 
Evangelij pravi: »Poklical je, kogar je sam 
hotel. Niti ne najbolj vredne, saj je bil 
med poklicanimi tudi poznejši izdajalec 
Juda Iškarjot. Tem poklicanim je pri zad
nji večerji naročil: »To delajte v moj spo

min.« Ni tega rekel svoji materi ne dobrim 
ženam, ki so mu bile bolj zveste kot učen
ci. Zakaj? Ali zato, ker je sledil »modi« 
ali ker je taka bila njegova volja?

Apostoli so bili prepričani, da je taka 
bila volja Učenikova. Zato vemo iz Apo
stolskih del in iz pisem apostola Pavla, 
da so za mašnike postavljali in posveče
vali samo moške. Ne vseh, temveč samo 
izbrane in odbrane, kot je razvidno iz pri
poročil apostola Pavla Timoteju (1 Tim 3). 
Da niso tega delali iz kake mržnje do 
žensk, smemo sklepati iz dejstva, da so 
imeli apostoli med ženami številne najbolj 
vdane pomočnice in morda prijateljice 
(Tabita v Jopi, Timotejeva mati v Listri, 
Lidija v Filipih, Feba v Kenhreji, Priska 
v Korintu in še toliko drugih). Gre za ose
be, ki so imele vse človeške pogoje, da bi 
lahko bile mašniki. A jih apostoli niso po
svetili. Morda tudi oni samo zaradi pred
sodkov?

Končno imamo skoro dvatisočletno tra
dicijo Cerkve. O Cerkvi verujemo, da jo 
vodi Sv. Duh. Ali je ta molčal dva tisoč 
let in pustil, da je posvečevala v mašnike 
samo moške, in se je šele sedaj oglasil po 
ustih nekaterih kristjanov, češ v mašnike 
moramo posvečevati tudi ženske? Dva ti
soč let je Cerkev sledila modi in predsod
kom, sedaj pa naj bi se vsega tega rešila?

NAJ OPOREKAMO KRISTUSU ?

Vsaj čudno je tako mišljenje, da ne re
čem kaj drugega. Nasproti temu stoji nam
reč Cerkev, ki je na zadnjem vesoljnem  
cerkvenem zboru izjavila: »Kristus z vso 
svojo navzočnostjo in nastopom, z bese
dami in dejanji, z znamenji in čudeži... 
dopolnjuje razodetje...« (DV 4).

Med dejanji, s katerimi je Kristus izra
zil svojo voljo in dopolnil razodetje, je tu
di dejstvo, da je v čast mašnika poklical, 
kogar je hotel, in da je poklical moške in 
ne žensk. Zato Kristusovo razodetje, kot 
ga razlagata pravoslavna in katoliška Cer
kev, ne dovoljuje, da bi mašniško posve
čenje prejele tudi ženske. Ne zato, ker bi 
bile manj vredne, temveč zato, ker Kristus 
kliče, kogar hoče. S svojim ravnanjem pa 
je pokazal, da hoče v mašniški časti imeti 
moške. Tako so njegovo voljo razumeli 
apostoli, tako jo razumeta pravoslavna in 
katoliška Cerkev.

Ali bomo Kristusu oporekali? Ali bomo 
sumili, da je tudi on bil poln predsodkov 
zoper ženske, to se pravi tudi zoper svojo 
Mater?, ki ji je vsega dal, ni ji pa dal 
mašništva? Zato pustimo protestante in 
gesla mode, rajši razmišljajmo o velikem 
daru, ki ga pomeni mašništvo za vse božje 
ljudstvo, in molimo, da bi Kristus svoje
mu ljudstvu dal zmeraj potrebno število 
dobrih mašnikov.

K. H.

Mario Rassiga, prijatelj slovenskih sale
zijanskih misijonarjev na Kitajskem Pav
lina, Majcena, kakor tudi že pokojnega 
Gedra in Kereca in tudi sam kitajski mi
sijonski veteran, se je oglasil iz Hongkon
ga s pismom z dne 11. decembra 1976. Pi
smo je vredno, da se z njim  seznanijo tu
di goriški in tržaški bralci Katoliškega 
glasa. Takole pravi:

Tega, ki vam piše, osebno ne poznate, 
a to ni važno... Kar bi vam rad povedal, 
je tole:

Naš predragi g. Stanko Pavlin je 14. no
vembra dopolnil 60 let. Na Kitajskem  je 
60-letnica velik praznik. Zato so jo v za
vodu, v katerem misijonar zdaj dela, pri
merno proslavili. Pripravil sem ga, čeprav 
se je mož v svoji skromnosti upiral, da mi 
je odstopil nekaj zadevnih fotografij. Uteg
nejo vam prav priti, ko boste slovenske 
prijatelje misijonov hoteli obvestiti o tem  
našem družinskem slavju.

Stanko Pavlin je prišel v misijone okto
bra 1935. leta, in sicer na Japonsko, kot 
brat pomočnik. Zaposlen je bil v tiskarni. 
Ker je želel postati duhovnik, je leta 1942 
prestopil v kitajsko provinco.

Na Kitaš j  kem je najprej delal kot pre
fekt in učitelj v Kunmingu (Junan), kjer 
je bil takrat za ravnatelja Kerečev nasled
nik Andrej Majcen, nato pa v Sangaju, kjer 
je dokončal študije. Novo mašo je pel 
leta 1952. Po izgonu iz Kitajske je bil za
poslen v raznih salezijanskih zavodih v 
Hongkongu in Makau. Zdaj dela na sred
nji tehnični šoli v Aberdeenu (Hongkong).

Na fotografijah, ki jih prilagam, lahko 
vidite: na prvi g. Pavlina, ki se prijazno 
smeje ob ogromni torti, na kateri je raz
vrščenih 60 svečk; na sredi stoji g. Maj
cen, na desni pa 85-letni g. Vetch, eden 
naših prvih misijonarjev na Kitajskem. 
Na drugi fotografiji pa stoji med Majce- 
nom (na desni) in Pavlinom ravnatelj aber- 
deenskega zavoda Frančišek Ce; ko je bil 
le-ta v četrtem razredu ljudske šole v Ma
kau, je bil Pavlin njegov asistent.

Za boljše razumevanje gornjih vrstic naj 
dodamo nekaj odstavkov iz pisma, ki ga 
je  dva meseca prej pisal slavljenec sam. 
Najprej omenja, da bo drugo leto na pra
znik sv. Petra obhajal svojo srebrno ma
šo. Ob tej priložnosti misli iti na Formo- 
zo obiskat tamkajšnje slovenske misijo
narje, posebno dr. Janeža. Nato pravi: 

Sedaj sem na novem mestu, v zavodu, 
ki nosi zveneči naslov: Aberdeen Technical 
School (Hongkong). To je velika, dobro 
vpeljana in zelo upoštevana srednja tehnič
na šola, ki so jo salezijanci odprli leta 
1935. Prav tedaj sem bil jaz na poti proti 
Japonski; in ko smo prišli v Hongkong, so 
nas peljali tudi v to novo šolo, ki je prav 
tedaj začela delovati. Kdo bi si bil takrat 
mislil, da bom čez 40 let prav jaz, ki sem
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Slovenska verska skuimst i  Milam
Mnogokrat je  slišati, da Slovenci ob 

preselitvi v tujino prekinejo z dotedanjim 
krščanskim življenjem in se kaj h itro  vto- 
pijo v novo okolje, pa naj bo to  kakršno
koli. Začetek, obstoj, delovanje in uspehi 
slovanske verske skupine v Milanu pa ta
ko mnenje spodbijajo.

Dobra volja vseh, delavnost in požrtvo
valnost Slovencev so premagale vse ovire 
in celo dosegle tako posamezne kot skupne 
uspehe. Slovenska skupnost v Milanu živi 
že vrsto let s pristno domačo govorico, s 
cerkveno in narodno pesmijo, z iskreno 
družabnostjo in gostoljubnostjo do vseh, 
saj srce izseljeniškega Slovenca utripa do 
sočloveka in tudi za Boga, ki je  resnično 
življenje vseh ljudi dobre bolje.

že  kot mladega tržašikega rojaka me je 
prevzelo prepričanje, da večina naših lju
di v tujini le ostaja zvesta Bogu, čeprav 
se mora boj za obstoj in osvoboditev du
ha in srca iz današnjega materializma na
daljevati tudi v tujem okolju, med dru
gimi kulturami, navadami in preprostem 
vsakdanjem življenju.

Toda ob petju domačih melodij in ob 
slovenski govorici se vsakdo znajde v svo
jem okolju in večkrat opažam trdno nave
zanost do naših navad in kulture, ki sta 
resnična pričevalca pred tujim  narodom. 
Kako naj bi pozabili predanost gospe Lojz
ke ali gospe Majde in  vseh drugih Slo
vencev, ki že dolgo let skrbijo, da bi Slo
venci v Milanu vedno bolj ljubili vsakega 
človeka brez razlikovanja.

S predavanjem o Sveti deželi in magne
tofonskim doprinosom pri božični sveti 
maši sem skušal uresničiti svoje božične 
misli in istočasno nuditi naši skupnosti 
trenutek krščanskega obogatenja te r  vrni
tev k pregloboki slovenski božični melo

diji. Izkusil sem resnico, kako je  lepo, če 
bratje — po krvi in po srcu — prebivajo 
vsaj za trenutek skupaj.

Konkretno pa vsakdo lahko pripomore k 
nadaljnjemu uspehu verske skupine v Mi
lanu: dobro bi bilo, da bralci tega članka 
obvestijo svoje sorodnike in znance, ki ži
vijo v severni Italiji, naj bi se udeležili 
skupnih srečanj v cerkvi sv. Tomaža, ul. 
Broletto, in  sicer 13. februarja in 13. mar
ca ter za nadaljnja navodila telefonirali 
na štev. 02/872990.

Iskrena zahvala gre predvsem izseljeni
škemu duhovniku g. Rodetu, doma iz Ar
gentine, ki trenutno študira v Rimu in en
krat mesečno prihaja v Milan z veliko 
zavzetostjo. Njemu in vsem, ki skrbijo za 
duhovno rast naše skupine, naj Bog po
vrne vse dobro!

Osebna želja je, da bi se nadalje okre
pili in pomnožili stiki in srečanja Sloven
cev, ki živijo v severni Italiji in s tem 
spodbujali tiste, ki jih  razjedajo samo
ljubje, samota in nedružabnost.

Bruno Sferza, Milan

Misijonar Stanko Pavlin (levo) slavi ob torti 60 svečk šestdesetletnico svojega življenja. 
V sredi misijonar Andrej Majcen, na desni pa 85-letni g. Vetch, eden prvih salezijanskih

misijonarjev na Kitajskem

bil tedaj še brat pomočnik, nastavljen na 
tej ustanovi kot profesor glasbe in petja.

V tem zavodu nas je 18 salezijancev. Od 
teh smo 4 duhovniki, ostali pa so bratje 
pomočniki. Vsi so Kitajci. Ravnatelja in 
druge sem poznal že kot bogoslovce ali kot 
študente. Tako smo stari znanci. Skoraj 
vsi so večkratni inženirji, povečini so kon
čali študije in prakso v ZDA. Zato govore 
lepo angleščino in so v svojih strokah do
bro podkovani. Imamo pa seveda tudi zu
nanje inštruktorje, ki so večina bivši go
jenci te šole ter potemtakem poznajo in 
razumejo naš salezijanski sistem in način 
dela in življenja.

Učni jezik v šoli je angleški, a v doma
čem krogu med sobrati se uporablja le ki
tajščina. Treba jo je dobro obvladati, sicer 
se Evropejec počuti kot tujec. Evropejca 
sva samo dva, en brat pomočnik Holandec 
in jaz. Zato moramo govoriti največ po ki

tajsko. Sobratje so nacionalno precej ob
čutljivi in moram paziti, da s kako nepre
vidno potezo ali besedo ne užalim njihove 
narodne zavesti.

Fantje, ki študirajo, so na splošno zelo 
brihtni, saj so pa učni predmeti razmero
ma tudi zelo zahtevni, zlasti elektronika in 
mehanika. Kateri obiskujejo nižje razrede, 
stanujejo  v zavodu. Čez teden so v zavodu, 
v soboto gredo domov, v ponedeljek pa 
spet pridejo. Gojenci višjih razredov pa 
hodijo k nam samo v šolo. Vseh skupaj, 
notranjih in zunanjih, je 800. Več jih ne 
moremo sprejeti, kajti po delavnicah sme 
biti le določeno število učencev.

*  *  *

Našomu rojaku misijonarju tudi mi iz 
srca čestitamo tako za 60-letnico življenja 
kakor tudi za bližnji srobrnomašniški ju 
bilej.

Priredil Anton Vode SDB

K BOGU VODI TISOČ POTI
Iz sv. pisma, še bolj pa iz zgodovine Cerkve je videti, po kako številnih in večkrat 

nedoumljivih poteh pridejo ljudje do Kristusa in po njem do Boga. Ena takih poti je 
tudi trpljenje v najrazličnejših oblikah. O neki taki čudoviti poti piše zadnja številka 
Prijatelja, slovenskega mesečnika za bolnike.

Bilo je v Libiji leta 1942. Dvajsetletnemu vojaku se je v rokah razpočila granata. 
Ostal je slep in brez rok... Marca 1974 je ta mož bil posvečen v diakona. Ime mu 
je Jacques Lebreton.

»Brez rok — je tedaj dejal njegov škof — ne bo mogel ne krščevati ne služiti pri 
oltarju, brez oči ne bo mogel brati božje besede. Toda ima glas, z njim bo lahko 
razglašal veselje do življenja.« Zdaj je narodni podpredsednik Bratstva bolnikov v 
Franciji. Križari po vsej državi in oznanja »veselo vest«, skrivnost trpljenja in vsta
jenja. Dejal je:

»Na svoji bolniški postelji sem jaz, ki sem bil popolnoma opustil vse verske po
božnosti, začel spet moliti. Prosil sem za obhajilo. Postalo ml je jasno, da je ob izvoru 
mojega trpljenja greh: sovraštvo, napuh, vojna. Zopet sem našel veselje in upanje. 
Doživel sem nekaj takega kakor Kristus na vrtu Getzemani in na Kalvariji, kakor 
Kristus ob vstajenju. Kristus hoče, da živimo tudi mi to skrivnost sm rti in vstajenja.

Prikopal sem se do tega, da sem svoje stanje sprejel. Vdanost je poraz, sprejem je 
zmaga. Ko sem hudo ranjen ležal na postelji, sem od veselja jokal. Neki sestri sem  
rekel: Nisem slabo zamenjal. Saj Jezus ni prišel, da odpravi trpljenje, temveč da ga 
napolni s svojo navzočnostjo. Pri meni ga je napolnil.

Najhujša bolezen je, če ti odrežejo Boga. Ne bi imel pravice tega izreči, če bi še  
imel oči in roke. Toda zdaj to lahko rečem: Vem, kaj se pravi biti bolan, vem tudi 
kaj se pravi živeti brez Boga. Zato danes po svoji dolgi prehojeni poti kličem vsem  
svojim bratom:

Bog živi! Kristus je vstal! 
nenehno bi rad opeval Boga, 
ki uničuje žalost...

Seveda Jacques Lebreton ni prišel do tega brez molitve. Pri molitvi je začetek 
vsake povrnitve k Bogu, prvi korak k Njemu. Tudi rožni venec mu je pomagal, saj 
drugega dolgo ni mogel moliti. O rožnem vencu pravi: »Rožni venec je prav posebna 
molitev ubogega, ki ne ve kaj povedati In zato pred Bogom molči. Jagode, ki polže 
med prsti, te spominjajo, da si pred Bogom. Z njim se pa ne srečaš kot filozof z 
umom, ker te Bog neskončno presega, temveč kot človek s srcem, ki ljubi. Ne z glavo 
ob glavi, ampak srce ob srcu. Treba je biti ob Njem z odprtim srcem.«

Spoved odslej drugače

•  Skupina desetih bogoslovcev v Pitts- 
burgu v Severni (Ameriki je hotela osebno 
poskusiti, kaj pomeni biti brez dela, brez 
strehe in brez socialnega varstva. Za dva 
tedna so se razkropili po mestu, prosili za 
začasno zaposlitev, iskali prenočišče. Ne
kateri so šli spajt brez večerje, drugi so 
spali v mrzlih prostorih, včasih na tleh in 
na umazanih blazinah. Vreme je  bilo v ti
stih dneh izredno mrzlo, snežilo je  z burjo, 
zato je  bila preizkušnja še posebno huda. 
Na splošno so jim  ljudje rad i pomagali, 
tako da so prišli bogoslovci do prepriča
nja, da je  čut ljubezni do bližnjega med 
današnjimi ljudm i postal zelo močan.

Od prtve adventne nedelje 1976 se mora
jo  spovedniki v Sloveniji držati novega 
spovednega obredniika. Drugi vatikanski 
koncil je  naročil dosedanjega tako spreme
niti, da bo jasneje izražal naravo in učinek 
zakramenta.

Kongregacija za zakramente je  sedaj se
stavila ob sodelovanju strokovnjakov z 
vsega sveta nav obrednik. V kratkem je 
potek novega načina spovedi takle:

Duhovnik spovedanca pozdravi.
Spovedanec se pokriža, izgovarjajoč pri 

tem besede: »V 'imenu Očeta in Sina in 
Svetega Duha. Amen.«

Duhovnik spodbudi spovedanca k zaupa
nju v Boga. Spovedanec odgovori: »Amen.«

Duhovnik govori ali bere, če je  primer
no, misel iz svetega pisma, ki govori o bož
jem usmiljenju in kliče človeka k spreo
brnitvi.

Spovedanec se spove grehov.
Duhovnik mu da prim erne nasvete ter

mu prikliče v spomin, da kristjan z zakra
mentom pokore um rje in vstane s Kristu
som. Končno m u predloži pokoro in pova
bi spovedanca k obuditvi kesanja.

Spovedanec zmoli kesanje po doseda
njem načinu (»Moj Bog, žal mi je, da sem 
grešil...«) ali pa po katerem od novih be
sedil.

Duhovnik stegne roki (Mi vsaj desnico) 
nad spovedanca in moli odvezo.

Spovedanec odgovori »Amen.«
Duhovnik in spovedanec se zahvalita Bo

gu in duhovnik spovedanca odslovi. Za to 
so sestavljeni štirje različni obrazci.

•  Čeprav marsikdo v Nemčiji in Avstriji 
zaradi verskega daivka izstopi jz Cerkve, 
nemški škofje vztrajajo n& tej obliki po
vezanosti z državo, ker so mnenja, da bi 
brez cerkvenega davka ne zmogla Cerkev 
več podpirati misijonov in dežel Tretjega 
sveta.
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Misijonar Majcen na Formozi Smernice poljskega verskega komisarja
Začasno se mudim na Formozi. Morda 

celo za daljši čas, če bom kot Jugoslovan 
dobil dovoljenje, da se smem tu ustaviti 
več kot šest mesecev. Zaenkrat so mi dali 
samo turistični vizum za dva meseca. Zato 
se lahko nekoliko sprehodim gor in dol 
po Formozi.

Za sedaj še nimam kakega posebnega 
dela, razen da spovedujem in imam kako 
pridigo. Moram čakati, da bom proti bo
žiču šel v Lotung k dr. Janežu na opera
cijo, o kateri sem vam že pravil. Stvar je 
sitna, boleča, potrebna, nevarna pa ni, 
pravijo.

Te dni sem si ogledal tudi mesto. Ima 
menda čez 270 pagod in je prava budistič
na trdnjava. Katoličanov je  zelo malo. 
Prebivalci so Kitajci ali Taivvanci, ki go
vore svoje, težko razumljivo narečje. Toda 
mlajši znajo vsi kitajščino, ki jo tudi jaz 
že precej glodam (seveda, 25 let je  nisem 
govoril in se je  treba sedaj spet vživeti).

Pred kratkim  je  bil tu  pri nas zastopnik 
vrhovnega predstojnika, opravil je  kano
nično vizitacijo. Dejal mi je, naj kar tu 
ostanem, saj je  podnebje dobro in na stara 
leta lahko tudi še kaj malega delam. Vijak 
seveda ni tako trdno privit, da bi ga vr
hovni predstojniki ne mogli odviti, če bi 
nanesla potreba...

Na praznik sv. Frančiška Ksaverija je  po 
tridnevnem obisku vizitator odšel v tretje 
največje mesto na otoku, v Kaošjon. Z rav
nateljem sva ga sprem ljala na letališče. 
Vzeli smo vlak; vsako uro  so vsaj trije 
ali štirje, vedno polni; vsak potnik ima 
določen sedež; med vožnjo so nam  prinesli 
čaj in brisačo, da smo si obrisali roke. 
Radovedno sem gledal skozi okno. Veste, 
na eni strani sam a težka industrija, po
sebno tovarne za izdelavo cementa, ki ga 
razpošiljajo po vsem svetu. Na drugi stra
ni so pa dobro obdelana polja. Pridelujejo 
zlasti riž, ki ga več kot polovico izvozijo, 
in sladkor, v katerem  so takoj za Kubo. 
Občudoval sem tudi obširne kokošje far
me. Pozneje sem obiskal velikanski športni 
in rekreacijski center; več kot pol ure sem 
se vozil okoli jezera; vsepovsod najrazlič
nejša igrišča, natrpana z mladino. Kljub 
ogromnosti je  vse okusno urejeno.

Misijonar Andrej Majcen (levo) v družbi 
svojega redovnega sobrata Stanka Pavlina 
(desno) in z ravnateljem tehnične šole v 
Aberdeenu (Hongkong) salez. Franc. Ce

Cez dva dni bo Brezmadežna. To je  naš 
salezijanski praznik. Za salezijanske sestre 
bom imel mašo in pridigo v italijanščini. 
Govoril bom o poklicu. Prihodnje dni bom 
najbrž spet sedel na vlak in se odpeljal v 
Tajpeh i(to je  glavno mesto, leži na sever
nem delu otoka, medtem ko je Tainae na 
jugu). Imel bom šest u r in pol krasne vož
nje z brzovlakom. Tam bom pogledal, če 
bom dobil dovoljenje za daljše bivanje. 
Od tam pa bi skočil v Lotung, če bo čas, 
da se pod vržem operaciji. Dr. Janež me 
vabi, naj pridem. Le glejte, pravi, da boste 
za božič pri nas med slovenskimi misijo
narji in misijonarkami. Hočejo pripraviti 
slovensko božičnico. Pa o tem bom še kaj 
pisal, dokler še čas prede naše dneve...

Tu na Tahvanu, kakor sedaj pravijo For- 
mozi, sta res doma red in disciplina, pa 
tudi svoboda. Samo za verske zadeve niso 
navdušeni, vendar pa tudi ne nasprotni.

Lepo pozdravljam, vas in  vse.
Tainan, na Miklavževo (ki ga tu  ni) 1976 

Andrej Majcen SDB

Misijonar Andrej Majcen je po nekajmesečnem bivanju v Hongkongu, 
potem ko je bil v juliju 1976 izgnan iz Saigona, obiskal otok Formozo 
(Taivvan), kjer nesebično v bolnišnici v  Lotungu (glej sliko!) že četrt 

stoletja deluje naš rojak misijonski zdravnik Janez Janež

Glas iz Švedske
Na švedskem  se dogajajo silno zanimive 

stvari, vendar nima smisla, da primem za 
pero. Moram si vedno zastaviti vprašanje, 
ali bo članek še aktualen, ko pride do vas; 
moram pomisliti tudi na to, ali bo objav
ljen že zaradi marksističneča vzdušja, o 
katerem morate najbrž voditi evidenco. 
Kdor ni šel osebno skozi Marxov pekel, 
težko razume življenje v mongolsko-bizan- 
tinski civilizaciji, katero je moja generacija 
presadila z ognjem in mečem na slovenska 
tla. Njegovo neposredno bližino čutite brez 
dvoma, vendar se tolažite kot sem se jaz 
nekoč: »Bo že kako.« Teme so lahko zame 
interesantne, za bralce Katoliškega glasa 
pa verjetno ne.

Na švedskem  smo dobili septembra me
ščansko vlado. Po 44 letih socialistične vla
de pihajo sedaj sveži vetrovi. Na vseh pod
ročjih jih čutimo. Vlada je  padla po izjavi 
Palmeta in po statističnih analizah pred
vsem zaradi forsiranja atomskih agregatov, 
katerih se ljudje vedno bolj bojijo. Za 
Fiilldina je glasovalo sicer nekaj tisoč vo
livcev manj, vendar se je izreklo veliko

»Normalizacija ni kapitulacija. Mi na
sproti Cerkvi v ničemer ne popuščamo. 
Cerkev nima druge pravice kot opravljati 
kult in sicer samo v obzidanem prostoru 
svetišča, recimo v zakristiji. Le kot izjeme 
dopuščamo telovske procesije ali še obho
de s svetniško podobo. Toda nikoli ne bo
mo dopustili evamgelizacije izven cerkve. 
Nikoli ne bomo dovolili religiozne vzgoje 
otrok in mladine. Ne bomo trpeli kakršne
ga koli vpliva Cerkve na kulturno in so
cialno življenje.«

»Izruvanje vere iz človeške zavesti in 
misli je zamotan in  dolgotrajen proces. 
Ne bomo ga dosegli naenkrat. Izogibati se 
moramo vsem nasilnim napadom, kajti 
tedaj bi Cerkev bila videti kot oblegana 
trdnjava, s tem bi pa tvegali, da se pove
ča nje popularnost. Prav tako gre za to, 
da se ljudstvo ne razdeli na dvoje. Enot
nost naše dejavnosti je  temeljnega pome
na za dosego naše namere. Zatorej se naj
boljše bojišče za zmago nad Cerkvijo na
haja na kulturni ravni življenja, v večji 
blaginji in večji udobnosti. Z družbo po-

število socialistov za meščanski blok, proti 
socializaciji, proti nadaljevanju atomske 
smeri v energiji, proti birokratiziranju in 
centralizaciji uprave, proti prostituciji, fa
voriziranju marksistične propagande, ki so 
jo uganjali brezvestni časnikarji pri vseh 
sredstvih javnega obveščanja. Zelo sem se 
oddahnil in še nikdar se nisem počutil ta
ko svobodnega kot sedaj.

O gradnji jedrske elektrarne v Krškem  
sem napisal leta 1975 članek, ki ga nisem  
zasledil v Katoliškem glasu. Domnevam, da 
ni bil objavljen. Omenjani ga zato, ker je 
na Švedskem padla vlada zaradi jedrske 
energije, omenjam ga nadalje zato, ker 
tvrdka Westinghouse nima več pravice do 
gradnje atomskih agregatov, ker so var
nostne naprave pomanjkljive. Na šved
skem  so morali prenehati z gradnjo dveh 
agregatov. In kakšni usodi gre naproti ko
munistična piramida v Krškem? Slovenija 
ima neizčrpne naravne energetske vire: 
kraško burjo, čateške in Dolenjske topli
ce, ki bi se dale uporabiti takoj brez ve
likih investicij. B. P.

N i*  iz Afrike
Ugledni državni poglavar in voditelj Ke

nije Kenyatta je  dal izredno pomembno 
priznanje Cerkvi za njeno delo. V Nairo- 
biju, glavnem mestu Kenije, se trik rat ali 
štirikrat na leto zberejo na skupen posvet 
škofje Kenije, Tanzanije, Ugande, Zambije 
in Malawija. Preteklega julija jih  je  spre
jel državni poglavar Kenyatta in jim  ta
kole govoril:

Želim izraziti priznanje moje vlade za 
delo, ki ga vrši Cerkev v Keniji. Dobro po
znamo vaše izvrstne šole, vaše odlične bol
nišnice v Nairobiju in  drugih večjih me
stih, a le redki poznajo ogromno nesebič
no delo, ki ga vršite na podeželju. Precej 
lahko je dobiti učitelje, zdravnike in teh
nike za delo po velikih mestih, k je r je  živ
ljenje ugodno — ni pa tako lahko dobiti 
tako osebje za delo po majhnih vaseh, po 
suhih in oddaljenih krajih, da bi tam 
ostali več let.

Najdemo pa osebje vaše Cerkve po vseh 
teh krajih: tam učijo po skromnih šolah, 
predano delajo v majhnih ambulatorijih 
in porodnišnicah, celo puščavo spreminje- 
jo  v cvetoča polja.

Toda Cerkev ne pošilja le osebja v šole, 
bolnišnice in  poljedelske centre. Cerkev 
našim ljudem tudi pokaže, zakaj moramo 
skupnostim oskrbeti te  in druge uslužno- 
sti. Vera daje te motive: začenja s samo 
naravo človeka, ko razlaga, zakaj je na 
svetu, kakšen naj bo njegov odnos do dru
gih ljudi in do Boga, kako moramo vsi 
um reti in vsak izmed nas bo moral dati 
račun, kako je živel na tej zemlji.

Sv. pismo nas uči, da Bog hoče, da bi 
vsak izmed nas mogel reči: Svoje življenje 
smo porabili tako, da smo se medsebojno 
ljubili, kakor nas On ljubi. Vi skušate lju
biti in pomagati bližnjemu, to je motiv 
(razlog) vašega srečanja in posvetovanja.

Ena izmed uslug, ki jih  napravljate dru
gim, je ta, da jim  pomagate, da ostanejo 
prav usmerjeni. V življenju nas toliko 
stvari raztresa in lahko zaidemo s poti. 
Zato stalno potrebujemo, da nas kdo spet 
spravi na pravo pot. Poleg tega večina iz
med nas nismo teologi in v zapletenem 
modernem življenju se kaj lahko zgodi, 
da se niti ne zavemo, da gremo s prave 
poti in  da sprejemamo napačne odločitve.

Zato potrebujemo Cerkev v svoji sredi, 
ki nam pove, kadar smo v nevarnosti, da 
bi se zmotili. Cerkev je  vest družbe in 
družba danes potrebuje tako vest. Ne boj
te se govoriti. Če se mi zmotimo in vi mol
čite, boste nekoč odgovarjali za naše 
zmote.

Vaša škofovska konferenca združuje o- 
sebje iz različnih sosednjih držav, da raz
pravljate o skupnih problemih. Vesel sem, 
da je Cerkev dosegla tako stopnjo enot
nosti. To je  zgled za druge. Tako doka
zujete, da je možno doseči stopnjo enot
nosti z dobro voljo, z dobrim sosedstvom 
in da imajo skupni problemi prednost 
spričo narodnostnih razlik.

Vaše konference se udeležujejo tudi za
stopniki daljnih dežel. Vaši stiki s temi 
deželami, zlasti s prekomorskimi, pospe
šujejo naš razvoj. Mi jim  izrekamo dobro
došlico. Mi tu v Keniji se trudimo, da do
sežemo zaupanje v same sebe. Toda zau
panje v same sebe ne pomeni samozadost
nosti. Nobena dežela ne zadostuje popol
noma sama sebi. Vsi potrebujem o na en 
ali drug način roko v pomoč od bratov 
drugih držav. Zato prosim predstavnike 
teh držav, da ponesejo našo zahvalo bra
tom, ki nam pomagajo.

Kateri evropski državnik bi tako ocenil 
delo Cerkve?

trošnje bomo dobili zapadnim podobne 
razmere, s temi pa bomo pospešili konec 
Cerkve.«

»V sedanji uri je naš prvi cilj, da med 
škofi in med verniki oddelimo tiste, ki 
mislijo normalno in napredno, tiste, ki se 
ne boje besede "socializem”, ki pripuščajo 
naša vzgojna načela in so nam dobrohot
ni. Vedno več jih  je.«

»Nekaj sredstev za boj zoper Cerkev: 
proste sobote in več primerno nastavlje
nih počitniških dni; s tem  se ohromi litur
gični kalendarij pa tudi obhajanje verskih 
praznikov v družini. Šole, ki zbirajo otro
ke izven učnih ur, tudi delujejo v našem 
smislu.«

»Ce še ne moremo uničiti Cerkve, ji 
moramo vsaj preprečevati, da bi nam 
mogla škodovati.«

»Četudi pripuščamo Cerkvi neko delova
nje, se nikoli ne bomo odpovedali svojim 
načelom, četudi sem kot državni minister 
prisiljen, da s smehljaji vzbujam zaup
nost, nikdar z ideološkega in filozofskega 
stališča ne bom prenehal boja zoper re
ligijo in Cerkev, vsaj kot univerzitetni 
profesor tako delana.«

Te odlomke iz konference poljskega mi
nistra za bogočastje Kazimirja Kakola, 
ki je bila 5. m aja lani, je  »I^e Monde«, 
dnevnik, ki izhaja v Parizu, objavil 27. 
avgusta 1976.

Po konferenci je  ravnatelj urada za bo
gočastje odgovarjal na vprašanje o pokli
cih takole: »Veliko število duhovnih po
klicev nas vznemirja; posebno zato, ker 
zanje zvemo šele po vstopu v semenišče. 
Tako ne moremo storiti potrebnih kora

kov, da bi zainteresirane pregovorili. Po 
pravici moramo priznati, da je  naše atei
stično gibanje šibko in da ne ustreza na
šim upom.«

»Neustavljivo prodorna moč« marksizma 
in leninizma, o kateri komunisti ženejo 
tako slavo, po več kot treh desetletjih 
komunističnega režima na Poljskem še 
vedno ni zmogla pospraviti z vero, četudi 
je  partija  svoj »ideološki boj« podprla s 
sodnim terorjem , upravnimi ukrepi in dru
gimi nasilnimi postopki marksistične »hu
manizacije«. Ko se iz baze socialistične 
strukture še ni izkonstruirala ateistična 
družbena nadstavba, verski komisar na 
Poljskem svoje upanje na prihodnji sko
rajšnji konec Cerkve začenja zidati na 
uveljavljenju potrošniške družbe — tvor
be zapadnega kapitalističnega sveta...

Položaj je za voditelja poljske partije 
Giereka tako nevaren, da mu je Sovjetska 
zveza, ki ima sama težave s hranili in za
radi tega njih izvoz redno odklanja, konec 
novembra lani obljubila poslati en milijon 
ton pšenice, riža, ovsa itd. Avstrija je 
Poljski naklonila kredit 360 milijonov ši
lingov za nakup hrane. Nekoč je avstrij
ski del Poljske zalagal Dunaj z živili. Ču
da in tajne komunistične »ekonomike«.

Na prihodnji partijski konferenci bo 
morda komisar za vero razložil, kako bo 
na Poljskem uresničil potrošniško družbo; 
v deželi manjka premoga (svoj čas drugi 
producent premoga v Evropi...), sladkorja, 
mesa, osnovnih življenjskih potrebščin v 
tolikšni meri, da delavci svoje nezadovolj
stvo izražajo s protestnimi manifestaci
jami.

Globoko so korenine
V Buenos Airesu imajo za slovensko mla

dino, rojeno že v Argentini, poseben sred
nješolski tečaj na ravni gimnazije. Lansko 
leto je  ta  tečaj slavil že tridesetletnico 
svojega obstoja. Ob njegovem sklepu je 
vsak od m aturantov poiskal kako osebo iz 
starejšega rodu naših izseljencev, ki je  od
govorila na vprašanja: »Kaj bi mi rekli ob 
odhodu iz tečaja?«, »Kako gledate na našo 
vlogo v slovenski skupnosti, posebej še v 
Argentini?«, »Kakšna se vam zdi bodoč
nost slovenskega naroda?«

Odgovore je  ravnateljstvo natisnilo in 
jih objavilo v posebni knjižici, ki je zaradi 
tehtnih misli zanimiva ne le za argentinsko 
in drugo zdomstvo, ampak tudi za naše 
zamejstvo na Koroškem in Primorskem.

Naš čoln se še ni znašel prepuščen na 
milost in nemilost sredi m orja — pravi 
eden od vprašancev, znani književnik Zor
ko Simčič — toda ne čakajmo predolgo! 
Zakaj ne bi predčasno — to je  pravočas
no — naredili načrtov... Ne ljubimo matere 
zato, ker je lepa, ali očeta zato, ker je bo
gat. Prav nasprotno je  prav: še bolj lju
bimo m ater morda zato, ker je vsa ne
bogljena, in očeta, ki je m orda revež. Če 
naša ljubezen do slovenstva ni take vrste, 
smo lahko mnogo delali, da! garali — a 
rešili komaj generacijo, dve.

O vlogi zdomstva v prihodnosti sloven
skega naroda sodi dr. Milan Komar: Z na
še strani moramo storiti vse, kar moremo, 
da bo ta  vloga, če bi bilo samo od nas 
odvisno, pomembna, globoka, polna lju
bezni in iskrene družbe.

Predvsem pa ne pozabi zakladov, ki si 
jih  prejela v slovenski šoli. Varuj jih  kot 
dragocen biser; še  naprej se poglabljaj v 
veri in slovenski besedi. Trudi se, da boš 
v jeseni Tvojoga življenja, danes sicer sre
di pomladi, mogla dejati: »...materina be
seda mi je bila v veseilje. Širila mi je ob
zorje. Obogatila mi je um in sicer olepša
la vse moje življenje.«

Kamorkoli greš, povsod najdeš Slovence. 
So po zahodni Evropi in Severru ter Ju
žni Ameriki. So po Avstraliji in celo v 
črni Afriki in  obširni Aziji. V zahodni Ev
ropi so na prvem mestu v Nemčiji. Ve
liko jih je v Franciji, Belgiji, Holandiji, 
Avstriji in Švici. Med njimi so delavci in 
uradniki, profesorji in duhovniki, znan
stveniki in zdravniki. Da omenjamo le 
nekaj odlomkov.

Posebna zasluga gre rojakom v Argenti
ni zato, da so slovenski jezik ohranili tu 
di drugemu, tamkaj rojenemu rodu. Tam 
nim ajo državnih slovenskih šol, kot jih 
imamo mi tukaj v zamejstvu, ampak jih 
m orajo sami organizirati in vzdrževati. 
Kljub temu imajo urejeno slovensko o- 
snovno šolstvo že 27 lot, že 17 let srednje 
šolstvo (gimnazijo) in 8 let slovenski odde
lek na ukrajinski univerzi v Buenos Airesu 
(česar pri nas v zamejstvu nimamo).

Seveda pa ohranjanje slovenske govo
rice in znanje slovenskega jezika ni potreb
no le iz ljubezni do domovine, am pak tudi

zaradi mnogih prednosti. Ze zaradi široke
ga obzorja, ki nam ga nudi ob znanju 
slovenščine razgled v kulture številnih 
vzhodnoevropskih slovanskih jezikov, za 
jezikoslovne študije z izhodiščem na izred
no stari sestavi slovenske govorice — šte
vilo stolic za slovenski jezik na tu jih  uni
verzah nenehno narašča — in končno slo
venski rojaki povsod po svetu, s katerimi 
človek lahko naveže stik, da v drugih de
želah ni prepuščen sam sebi.

Tudi Slovenci v zamejstvu smo nenehno 
izpostavljeni drugačnemu okolju, drugemu 
jeziku in se moramo pogosto posebej po
truditi, da si svojega ohranjamo in s tem 
tudi lastno osebnost in kulturno korenino. 
Lahko smo si v svesti, da se potruditi za 
ohranitev te korenine izplača! - oš

Ali bodo zaprli idrijski rudnik?
Že nekaj let je usoda idrijskega rudnika 

živega srebra na tehtnici. Kriza se iz leta 
v leto stopnjuje, to  se pravi, izguba je  iz 
leta v leto večja. Letošnja izguba bo zna
šala 80 milijonov Ndin. Tržna cena pro
dane rude namreč pokriva le eno četrtino 
proizvodnih stroškov. V skladiščih imajo 
poleg tega 380 ton živega srebra, ki ga ni
majo komu prodati.

Vzrok za krizo je neugoden položaj na 
svetovnem trgu, kamor gre 90 % živega 
srebra. Na trgu je  namreč preveč te  nekoč 
dragocene kovine, ki je  sedaj zmeraj manj 
rabijo. Začeli so trditi, da so izdelki, po
mešani z živim srebrom, strupeni; poseb
no velja to  za razna umetna gnojila. Zato 
so začeli nadomeščati živo srebro z dru
gimi prvinami, ki so manj škodljive. Žive
ga srebra je  zaradi tega preveč na svetov
nem tržišču. Kadar pa je  kake stvari 
preveč, izgubi na ceni.

Za Idrijo je to težak gospodarski pro
blem. Izračunali so, da bi ob sedanjem 
položaju zmeraj delali z zgubo in da bi ta 
v najboljšem primeru znašala okrog 50 
milijonov dinarjev na leto. Ali naj republi
ka Slovenija iz skupnih skladov krije to 
izgubo zato, da ohranijo delo 800 rudar
jem v Idriji v upanju, da se bodo razmere 
na tržišču spremenile in bo živo srebro 
znova iskana kovina?

Do sedaj se niso še odločili, ali naj kri
jejo izgubo v nedogled ali naj zaprejo 
rudnik. V tem zadnjem primeru je nam
reč vprašanje, kam z 800 rudarji, ki bi 
ostali brez dela? Kaj bo z Idrijo, ki v 
glavnem živi od rudnika? Vprašanje je 
gotovo težko in boleče za Idrijčane in za 
odgovorne oblasti v Sloveniji.

■ Zaradi sm rtne nesreče predsednika ju 
goslovanske vlade Džcmaia Bijedioa je Ti
to po obisku v Libiji odpotoval naravnost 
domov in odpovedal obisk Egipta, kar jc 
Sadatu kar prav prišlo, saj so bili tedaj 
v Kairu in Aleksandriji poulični nemiri 
ravno na višku.
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Krvavenje albanske Cerkve [ utrip cerkve] Potomie v SoviBtsko ivbio
Kot znano, je Albanija prva dežela na 

svetu, ki jo  je vlada razglasila za brezbo
žno. V skladu s tem ravna z dvema in pol 
milijonoma državljanov. Od ostalega sve
ta so neprodušno ločeni celo z elektrifici
ranimi žicami. V Jugoslaviji živi približno
1.200.000 Albancev. Iz te manjšine je izšla 
slavna mati Terezija, dobrodelnica indij
skih revežev, bolnikov in sirot.

SOVRAŠTVO DO TUJCEV IN STRAH
Komunistični oblastniki le neradi spušča

jo  tujce v svoje koncentracijsko taborišče, 
kar je cela Albanija. Vstop v deželo dovo
ljujejo samo skupinam. Natančno jih  prei
ščejo, posebej glede prenašanja sv. pisma, 
sploh knjig. Potovati smejo le z vodniki, 
ki jih  oskrbi Albturist in ki so vsi člani 
tajne policije. Turistom javna prometna 
sredstva niso dovoljena. Fotografirati sme
jo samo nova poslopja.

Skoro tri četrtine Albancev ni nikoli po
znalo drugačnih razmer kot komunistično 
vladavino in vzgojo, in ta  jim  je vcepila 
sovraštvo do tujcev — vsaj mladini. Znani 
so primeri, da so paglavci metali kamenje 
na turiste fotografe. Starejše plaši nadzor
stvo tajne policije — vsak peti Albanec je 
policijski agent — in pritisk oblasti na 
otroke, da starše ovajajo.

VERA V PRETEKLOSTI
V Albaniji vera ni globoko zasidrana. Sta

ro pravoslavje so v 15. stoletju preplavili 
Turki, ki so nad deželo vladali do leta 
1912. V teh stoletjih se je 70 % prebivalcev 
predalo mohamedanstvu; n jih  bogoslužni 
jezik je bil arabski. Pravoslavnih z grškim 
bogoslužnim jezikom je ostalo 20 %. Kato
licizma se je  oprijelo 10 %; sredi 13. sto
letja so iz Italije prišli frančiškani, sredi 
16. stol. jezuitje iz Dalmacije, lazaristi pa 
so začeli delovati po prvi svetovni vojni. 
Katoliško bogoslužje je  uporabljalo latin
ščino. V bolj oddaljenih krajih je najti še 
poganstvo. Rdeči diktator Eover Hodža 
je zmeraj poudarjal: »Vera Albancev osta
ne albanizem.«

PREGANJANJE
Komunisti so katoličane takoj obdolžili 

fašizma. Izgnali so okrog 60 tujih duhov
nikov in prav toliko redovnic. Trije jezuit
je  in 12 ■frančiškanov je pretrpelo mučeni- 
ško smrt. S 140 domačimi duhovniki in 
70 domačimi redovnicami so komunisti 
brezobzirno postopali. Skadrski nadškof 
Gašper Thaci je  že leta 1946 umrl v kon
centracijskem taborišču. Leta 1948 so1 ob
lastniki usmrtili štiri škofe. Nadškofa v 
Draču Prenushija so obsodili na 20 let je
če, a je  kmalu po obsodbi umrl. Škofe, 
katere je imenoval Vatikan, so likvidirali. 
Leta 1946 so podržavili vse katoliške šole; 
prav tako so se polastili vseh sirotišnic, 
od katerih je  največja v Skadru oskrbo
vala 1.000 otrok.

Mnogi muslimani in pravoslavci so se 
skušali režimu prilagoditi. Pa jim ni nič 
pomagalo. Pravoslavnega metropolita Kri
štofa Kissija, ki se je  upiral združitvi svo
je Cerkve z Moskvo, so odstavili in nado
mestili s komunističnim aktivistom Paissi- 
jem, poročenim duhovnikom.

Leta 1951 je Hodža pretrgal vse vezi med 
katoliško Cerkvijo in Rimom. Sprožila se 
je strastna gonja proti vsaki veri in ver
skemu življenju. Višek je  dosegla, ko si je 
v letih 1966-67 vzela za zgled Maocetungovo 
»kulturno revolucijo«. Takrat so razglasili 
Albanijo za »prvo ateistično državo na sve
tu« ter pozaprli vseh 2.169 bogoslužnih po
slopij, med njimi 268 katoliških cerkva. 
Vsako organizirano verstvo se je končalo. 
Komunisti so v 20 letih porušili delo skoro 
dveh tisočletij. Kristjane so s puškami, na
perjenimi v hrbet prisilili, da so požgali 
biblije, ikone in svete podobe. Kdor noče 
prisostvovati tečajem o brezboštvu, ga je 
po zadnjih navodilih treba izročiti policiji. 
Položaj je tako obupen, da je Pavel VI. 
leta 1972 govoril o  »smrtnem m iru v Al
baniji«.

USODA CERKVA
Iz albanskega tiska in iz poročil popot

nikov je  razvidno, da pride sem in tja  do 
poskusov verskega poživi jan ja, da pa ob
lasti nanje preže in jih zatirajo. Turistom 
kažejo s ponosom nekdanje mošeje, temp
lje in cerkve, spremenjene v kraje zabave 
ali družbene ustanove in opremljene z  ve
likanskimi propagandnimi napisi. Skadr- 
ska stolnica, največja na Balkanu, služi 
zdaj športnim  prireditvam; v njej so te
lovadnice, igrišča košarke, plavalni bazen; 
nekdanja krstilnica je  danes prodajalna. 
Cerkev sv. Nikolaja je dala prostor za de
lavska stanovanja; ena nunska cerkev slu
ži za čitalnico, druga (sestra sv. Elizabete) 
je glavni stan tajne policije. Narodno sve
tišče Naše skadrske Gospe, zaščitnice Al
banije, so podrli, na njega mesto pa po
stavili s t e b e r  z  r d e č o  z v e z d o  n a  v r h u .

USODA DUHOVŠČINE
Pravoslavni duhovniki so po ječah ali 

se skrivajo ali so mrtvi. L. 1969 so turisti 
videli nekega katoliškega škofa, zaposlene
ga v Skadru kot cestnega pometača. L. 1968 
je g. Shkurti z nekaj farani prebegnil v 
Jugoslavijo. Tamkajšnje oblasti so jih  iz
ročile albanskim in te  so Shkurtija dale 
ustreliti. G. Shjephena K urtija so leta 1944 
komunisti zaradi vohunstva obsodili na 
smrt, pozneje pa kazen spremenili v do
sm rtno ječo. Po 16 letih so ga izpustili. 
Delal je kot uradnik v zadrugi. Ko so pri
šli vojaki, da porušijo njegovo nekdanjo 
farno cerkev, je  šel nadnje z golimi roka
mi. Obsodili so ga na novih 16 let ječe. 
Leta 1973 ga je  neka jetnica prosila, naj 
ji krsti otroka. Kurti je to storil. Obtožili 
so ga, da izvaja »prevratniški vpliv z na
menom uničiti državo« in ga 70-letnega 
ustrelili.

ISKRE POD PEPELOM
Kljub vsemu se komunistom ni posre

čilo iztrebiti vsega verskega vpliva. Du
hovniki v civilnih oblekah na skrivaj obi
skujejo družine in navzlic smrtni nevarno
sti krščujejo in poročajo, celo mašujejo. 
Seveda jih je  izredno malo. Po vatikan
skih podatkih iz leta 1971 naj bi jih  bilo
14, od teh 12 v koncentracijskih taboriščih.

Radio v Tirani je  poročal o skrivnih 
skupinah kristjanov ter dodal: »Z njimi 
bomo obračunali.« Tajna policija se pri
tožuje, da se ženske še zmerom v zname
nje protesta poročajo v beli obleki. Leta 
1973 je v Fieru pri civilni poroki vseh 116 
nevest nosilo belo oblačilo; krajevni par
tijski funkcionarji niso proti temu nič 
ukrenili. Po domovih skrivajo in časte 
križ, ikone in podobe. Precej je ljudi, tudi 
mladih, ki so si na dlan ali na prst, kjer 
se nosi prstan, vrezali križ. Če jih  policija 
o tem zaslišuje, navadno odgovarjajo, da 
je to še iz otroških let.

(Povzeto po članku: Janiče A. Broun, Al- 
bania: State without God; Christian Order, 
april 1976, str. 235-239).

Kulturni dom tudi v Celovcu?
Avstrijsko ustavno sodišče na Dunaju je 

iz razlogov enotnosti pred zakonom zavr
nilo sklep celovškega županstva, s katerim 
je to županstvo spremenilo mestni zazidal
ni načrt tako, da so parceli na Kardinal
skem trgu določili spomeniško vrednost, 
takoj ko jo  je  kupilo koroškoslovensko 
društvo za postavitev slovenskega kultur
nega doma v Celovcu.

šlo  je  za očitno zapostavljanje, saj je 
isto županstvo še leto pred prodajo zem
ljišča potrdilo prejšnjem u lastniku, da je 
parcela zazidljiva. Toda ko je  omenjeno 
društvo prijavilo kupno pogodbo, so na 
županstvu zavlačevali potrditev za nekaj 
mesecev in medtem namen parcele spre
menili. Takšno krivično ravnanje je pred
lanskim našlo odmev tudi v avstrijskem 
tisku, dunajski tednik »Die Furche« je sto
pil celo v precej ostro polemiko z odgo
vornimi pri celovškem mestnem svetu.

Če bo sedaj kupna pogodba končno po
trjena, pa je pričakovati nagajanje in za
vlačevanje pri izdaji gradbenega dovolje
nja, kar lahko gradnjo kulturnega doma 
precej zavleče. Toda glavna ovira je pre
magana in čez kako leto lahko pričakuje
mo, da bodo imeli tudi slovenski Korošci 
svojo osrednjo kulturno hišo, kar bo ne
dvomno v prid tudi samemu Celovcu in 
njegovi večkulturni uveljavitvi.

Slovenščina v Avstraliji
'Kot poročajo »Misli«, slovenski mesečnik 

v Avstraliji, je  avstralska zvezna država 
Victoria sprejela letošnje leto na državnih 
gimnazijah oziroma na ustreznih srednjih 
šolah med tujimi jeziki, ki si jih  lahko 
dijaki izberejo, tudi pouk slovenščine. Di
jaki si lahko sedaj izberejo slovenščino 
namesto kakega drugega tujega jezika, na 
prim er francoščine, kar pride zelo prav 
otrokom slovenskih izseljencev.

Prosvetno ministrstvo zvezne države Vic
toria se je odločilo za uvedbo slovenščine 
med tuje jezike na srednje šole, potem ko 
je prejelo prijavo 124 slovenskih dijakov 
in enajstih učiteljev.

Ker pa slovenski izseljenci v tej avstral
ski državi, kakor tudi v oeli Avstraliji, ži
vijo precej raztreseno in  bi bilo na več 
šolah težko oblikovati razrede, v katerih 
bi se vsi učili slovenščino kot drugi jezik, 
so našli drugačno rešitev. Pouk bo ob so
botah in to  na posebej izbranih srednjih 
šolah, s čimer bo omogočeno zadostno 
število slovenskih učencev na ravni raz
redov.

•  Italijanski katoličani so imeli 16. ja 
nuarja dan svoje katoliške univerze, ki 
ima sedež v Milanu. Univerza je  bila usta
novljena leta 1921. Letos obiskuje razne 
fakultete katoliške univerze 18.570 dijakov. 
Doslej je na univerzi dovršilo svoj študij 
34.796 dijakov. Nekatere njene fakultete so 
v drugih mestih. Tako ima v Rimu svoj 
sedež medicinska fakulteta, v Brescii fi
lozofska in v Piacenzi agrarna fakulteta.

o V Fatimo na Portugalskem prihajajo 
včasih povsem nepričakovane skupine. Ta
ko so prišli lani tja  tudi muslimani. Šejk, 
ki je obisk Fatime organiziral, je  zalo pou
darjal, da je  bilo Mohamedovi hčerki ime 
Fatima.

•  V deželi Baden-Wiittenberg v Zahodni 
Nemčiji je  stopil v veljavo nov šolski za
kon, v katerem je med drugim rečeno: 
»Šolarje je  treba vzgajati k odgovornosti 
pred Bogom, k duhu krščanske ljubezni, 
k humanosti in miroljubnosti, k ljubezni 
do naroda in domovine, k  spoštovanju ča
sti in prepričanja bližnjega, k delavnosti, 
socialnemu čutu in samoodgovomosti.«

•  Nadškof v Melbournu v Avstraliji je 
imenoval za škofijskega vikarja za redov
nike in  redovnice redovnico Mary Cyrino 
Cloonan. V nadškofiji je  nad 500 redovni
kov in  okoli 2.400 redovnic. Doslej je bil 
za to mesto odgovoren pomožni škof Jo
seph 0 ’Connel. Novico o tem imenovanju 
so prinesli številni časopisi, k a r  dokazuje, 
da je vzbudilo pozornost in priča, da se 
odpirajo ženam v Cerkvi vedno bolj odgo
vorna mesta.

•  Kapucini v Braziliji se za apostolat 
uspešno poslužujejo lastne radijske in te
levizijske postaje. Vloga radia je  v Brazi
liji tembolj pomembna, ker je  v deželi so
razmerno malo duhovnikov. Radijska po
staja ima svoj program od 4,30 zjutraj do 
polnoči. Pri oddajah ne gre le za verske 
programe. Radio skuša vplivati na vse
stransko oblikovanje in rast ljudi. Upošte
va konkretne razmere, v katerih ljudje ži
vijo, zato so te oddaje zelo priljubljene.

V Melbournu, glavnem mestu Victorie, 
so septembra lani ustanovili združenje vic- 
torijskih učiteljev slovenščine. Ustanovni 
občni zbor je  bil na univerzi Monash s 
petnajstimi člani v začetku. Združenje bo 
povezovalo vse učitelje slovenščine na vseh 
vrstah šol, organiziralo pa tudi dopisne 
slovenske tečaje in strokovne posvete.

I z  Sloven
Stanje klera v ljublj. nadškofiji

V letu 1976 je bilo posvečenih 18 škofij
skih duhovnikov (eden od teh v inozem
stvu) in 4 redovniki. Umrlo je doma 6 
škofijski hduhovnikov (eden od teh v ap. 
adm. za Slov. Primorje, dodatno pa še tri
je inkardinirani v druge škofije) te r štirje 
redovni duhovniki. Zunaj domovine sta 
um rla dva duhovnika, ki sta bila še inkar- 
dinirana v ljubljansko nadškofijo. Skupno 
je torej umrlo 15 duhovnikov.

Dne 31. decembra 1976 je štela nadško
fija 366 škofijskih duhovnikov. Od teh jih 
je bivalo in delovalo na ozemlju nadško
fije 346, po drugih škofijah Jugoslavije 4, 
v tujini 16 (2 misijonarja, 7 med zdomci,
6 na študiju, eden drugod). Po svetu so 
še trije škofijski duhovniki, ki so odšli 
med izseljence še pred drugo svetovno 
vojno (msgr. Grims, msgr. Albin Gnido
vec in Julij Slapšak), zraven pa še 99 in- 
kardiniranih in 42 ekskardiniranih škofij
skih duhovnikov, skupno 144. Tako ima 
škofija 468 inkardiniranih duhovnikov, 
ekskardiniranih pa je v tujini 42 — skup
no 510. Povprečna starost doma umrlih 
duhovnikov je 73 let in pol (najmlajši 60, 
najstarejši 89), v tujini 56 let in pol; skup
no nekaj nad 71 let.

Redovnih duhovnikov je v nadškofiji 
167. Bogoslovcev v šolskem letu 1975-77 je 
62. Gojencev malega semenišča imajo 32 
(pri Šv. Petru v Ljubljani 15 in Vipavi 17).

Župnij je od 1. januarja 1977 298. Po 
zadnji vojni je  bilo doslej ustanovljenih 
23 župnij, ena je  bila ukinjena in združe
na z drugo (Jezersko - Sv. Andrej).

★
•  V Zagrebu so ustanovili protestantsko 
teološko fakulteto, ki bo na voljo evange
ličanom, baptistom, adventistom in še dru
gim protestantskim ločinam. V Jugoslavi
ji je kakih pol milijona protestantov. V 
Sloveniji jih je največ v Prekmurju, in  si
cer vzhodno od Murske Sobote do Len
dave.

Lani — piše neki naš naročnik, zaposlen 
izven Slovenije — me je  v septembru za 
dvajset dni zaneslo v  Sovjetsko zvezo. Ude
ležil sem se nekega strokovnega kongresa, 
pa zatem dodal še nekaj dni, da sem si 
deželo lahko ogledal tudi kot turist.

O Rusiji se mnogo govori, pa sem jo 
želel tudi jaz pobliže spoznati. Pričakoval 
sicer nisem veliko, pa me je še to, kar sem 
videl, globoko razočaralo. Res se čudim 
pravovernim komunistom, ki so bili v 
Sovjetski zvezi, pa še potem ostanejo ko
munizmu zvesti.

Ljudem v Rusiji se bere nezadovoljstvo 
z obraza. Neprijazni so in oeustrežljivi. 
Prav podobno kot v Sloveniji, pa še v po
večani meri. Obiskal sem mnogo trgovin, 
knjigarn, špecerij, veleblagovnic, da bi vi
del, kaj se dobi, kakšne so cene in kako 
se ljudje vedejo. N ikjer se mi ni zgodilo, 
da 'bi me prodajalec vprašal, kaj si želim. 
Nasprotno, kupec mora prodajalca opo
zoriti na svojo prisotnost in povedati, kaj 
bi rad. Cesto se tudi vidijo v prodajalnah 
in pred njimi dolge vrste. A Bog ne daj, 
da bi jih  fotografiral!

V hotelih tudi vladajo nemogoče razme
re. Predno vam odredijo sobo, je potrebna 
vrsta formalnosti, ki so vse povezane z iz
gubo časa -in nevoljo obiskovalca. Postrež
ba v restavracijah je  obupna. Ce ne pripa
date neki skupini, se vam lahko zgodi, da 
boste čakali na postrežbo tudi eno uro ali 
še več.

Sprašujem se, kako iz takih razmer 
sploh kaj uporabnega vznikne, ko se neza- 
vzetost za delo opaža na vsakem koraku. 
Vse dogajanje dela vtis silnih improvizacij. 
Nobene stvari ne znajo urediti na preprost 
in učinkovit način. Očividno so otopeli, ker 
pač partija misli za vse.

Za Boga je v Sovjetski zvezi malo pro-

SALLV TRENCH

Pokopljite me v škornjih
Med knjigami, ki jih je lani izdala Go

riška Mohorjeva družba, se mi zdi ta  naj
bolj nenavadna. Nenavadna ne samo zara
di vsebine, k i predstavlja novost za gori- 
ško založbo, ampak predvsem zaradi na
čina, kako je bila pisana. To ni povest, 
niti dnevnik; to je prosto pripovedovanje, 
ki gre mimo klasičnih okvirov zgodbe, 
glavnega junaka, neverjetnih zapletov.

Saiily pripoveduje svoje izkušnje in  ko 
jih beremo, se zdi, da je  pred nami, da jo 
poslušamo. Vtis imam, da lahko tako pri
kaže dogodke samo, kdor jih  je  globoko 
doživljal. Mislim, da smo si v tem edini 
vsi, ki smo prebrali knjigo: Sady se je vsa 
predala socialnemu delu, celo preveč, tako 
da je pozabila na sebe in da je s svojim 
izrednim navdušenjem do bližnjega hotela 
zatreti potrebe lastnega telesa in uma. Le 
mimogrede omenja nekje samo sebe, da 
se je zaljubila, da se je  mislila poročiti. 
Pa jo  spet pograbi želja, pomagati dru
gim v potrebi.

Ta predanost bližnjemu meji večkrat na 
absurd, ko pripoveduje avtorica o svojih 
velikih naporih in o neznatnih, skoraj Slu
čajnih uspehih. Rad bi poudaril, da taka 
predanost socialnemu delu, kot jo  prika
zuje Sally ni zdrava, pa niti koristna, če 
pomislimo na njene neuspehe.

Res me je  razveselila novica na zadnji 
strani, da je danes Sally srečno poročena 
in mati treh otrok: je le našla zdravo 
srednjo, kompromisno pot med nujnimi, 
osebnimi zahtevami in zagnanostjo za svo
jega bližnjega.

Te ugotovitve na račun avtorice ne 
zmanjšujejo velikega pomena te knjige, 
ki prikazuje realne probleme današnjega 
časa. Izobčenci, emarginirani ljudje so ža
lostna realnost naše dobe, ki je istočasno 
ustvarila nje in blagostanje.

Mnogi naši ljudje so ostro reagirali na 
to knjigo že ko je  izhajala v Družini, češ 
da prikazuje dogodke preveč resnično, da 
so izrazi večkrat krepki, da le ni tako tra
gično kot pravi Sally. Pa je  prav tako; tu 
di v majhnem mestu kot je  Gorica so 
izobčenci in šele v zadnjih letih je družba 
nekaj storila zanje.

Knjiga »Pokopljite me v škornjih« bo 
prav gotovo mnogim pomenila odkritje, 
ker bralca tako živo zainteresira za pro
blem izobčenih ljudi. O alkoholikih in dru
gih sprevržencih večkrat beremo v raznih 
ilustriranih revijah, a tam  gre >le za kro
niko: naše razpoloženje do takih  člankov 
je isto kot če beremo o  zanimivostih Pa- 
puazije. Vse pozabimo, ko prečkam o zad
njo vrstico. Prepričan sem, da ne bo tako, 
ko bo bralec odložil knjigo »Pokopljite me 
v škornjih. - B. Š.

★
■ Kot žrtev rakove bolezni je  umrl v sta
rosti 55 lat minister za trgovinsko morna
rico senator Francesoo Fabbri. Pripadal 
je demokrščanski stranki.

stara. Večina cerkva je zaprtih, tiste, ki 
so umetniško pomembne, pa so spreme
njene v muzeje. Nekatere pa služijo dru
gim namenom. Obiskal sem tudi nekaj ta
kih, k je r se še vrši bogoslužje. Odkril sem 
tudi po eno katoliško cerkev v Moskvi in 
Leningradu. Več jih  tudi ni.

V Leningradu so razmere za kanec bolj
še kot v Moskvi, ljudje so nekoliko bolj 
kulturni, verjetno zaradi bogate tradicije, 
ki jo  mesto ima. In Leningrad je lepo me
sto, kar za Moskvo ne bi mogel trditi.

Lenina častijo skoraj kot božanstvo. Pov
sod so njegove slike, vsako večje mesto 
ima po več njegovih spomenikov, ulice no
sijo njegovo ime, na zgradbah so vzidane 
spominske plošče, da je ta in ta  dan go
voril moskovskim delavcem z balkona. Pa 
je  bilo vse to zaman, kajti Lenin je ustva
ril sistem, ki je za ljudi prava ječa, če se 
sploh še zavedajo, v kakšnih razmerah ži
vijo. Edino, kar trni je  bilo všeč, je ruski 
jezik, ki je  blago doneč. In  zelo dobro sc 
da ruščina razumeti.

To je nekaj bežnih vtisov, ki sem jih  na
bral. Seveda bi se dalo še marsikaj pove
dati. Kaj pa šele, če bi prišel v stik z 
ljudmi ali obiskal področja, ki so tujcem 
za gibanje zaprta, kajti pot in kraj bivanja 
sta vedno posebej navedena in odobrena.

-z-r-

Kamenčki
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Cankarjev spomenik v Ljubljani
Pred koncem šolskega leta 1975/76 bi bila 

morala biti na neki šoli Cankarjeva pro
slava; na isti proslavi bi bil moral biti tu
di govor o Cankarju, kot je to običaj. To
da proslava je zaradi potresa odpadla in 
zaradi tega tudi govora ni bilo.

V tistem  govoru, ki ga ni bilo, je tudi 
naslednja ugotovitev: »Zaradi svoje druž
bene kritike Cankar ni bil priljubljen pri 
oblastnikih tedanjega časa. Zamerili so mu  
na eni strani in na drugi, ker ga niso prav 
razumeli, in tudi zato, ker so se čutili 
osebno prizadeti. Tudi pozneje ni bilo do
sti drugače. Oblast ni Cankarja nikoli po
sebno cenila. Najbrž je tudi to vzrok, da 
še vedno nima spomenika v Ljubljani, v 
tisti Ljubljani, ki jo je ovekovečil bolj kot 
kateri koli drugi pisatelj. Tudi po zadnji 
vojni, ko so širom po Sloveniji postavili 
nešteto spomenikov raznim bolj ali matij 
zaslužnim ljudem, ga Ivanu Cankarju v  

Ljubljani še vedno niso. Morda bo letoš
nja stoletnica prebudila zaspane Ljubljan
čane, da se bodo oddolžili spominu tega 
velikega Slovenca in bodo sredi slovenske 
prestolnice postavili Cankarju spomenik, 
kot si ga zasluži.«

Te misli in želje so bile napisane v maju 
lanskega leta. Sredi poletja pa je v  Ljub
ljani nastalo veliko pohujšanje: nekdo je 
na tiho na Trgu revolucije postavil Can
karju spomenik. Menda je bil to Kunaver. 
Da bi tega nikoli ne bil storil! Vsa rodo
ljubna Ljubljana je zagnala krik in vik 
zaradi tolikega pohujšanja. Cankarju spo
menik brez blagoslova oblasti, brez odbo
ra, brez vseljudskega odobrenja. To je  
škandal! Čez nekaj časa je tisti osnutek 
moral znova v temnico pohujšljivega 
umetnika.

Ob tem »škandalu« je javnost vendar 
zvedela nekaj zanimivosti. Leta 1969 je bil 
ustanovljen poseben »iniciativni« odbor za 
postavitev spomenika Ivanu Cankarju v  

Ljubljani. Ta odbor je začel zbirati denar
ne prispevke in se je obvezal, da bo spo
menik postavljen vsaj do decembra 1970.

Seveda je minil december 1970, teče de
cember 1976, minila je stoletnica Cankar
jevega rojstva, a spomenika ni od nikodar, 
tudi »iniciativnega« odbora ni več. Na vse 
to je opozoril Rado Bordon v  »Delu« dne 
23. oktobra 1976.

Zaključek: Dragi Ivan Cankar, če nimaš 
spomenika v beli Ljubljani, si pravzaprav 
sam kriv. Zakaj si se rodil na Vrhniki kot 
proletarski otrok; zakaj si kritiziral ob
last; zakaj si pisal! Moral bi se bil roditi 
kot purgarski sin v  Ljubljani, se klanjati 
oblasti takrat in danes, moral bi bil vreči 
nekaj bomb na kake Švabe, namesto da 
si pisal o Milanu in Mileni in sanjaril v  

Lepi Vidi. In slovenska prestolnica bi ti 
bila že zdavnaj postavila spomenik, večji 
kot je Prešernov, kajti Ljubljana ceni he
rojska dejanja in spoštovanje postavlje
nih oblasti. Kljub temu smeš upati. Usta
novil se bo nov »iniciativni« odbor za tvoj 
spomenik. Postavili in odkrili ga bodo dne
11. decembra leta 2018, ko bodo takratni 
Slovenci slavili stoletnico tvoje smrti. Saj 
Ljubljana le ni tako nehvaležna do za na
rod zaslužnih mož, kot mislimo nekateri 
trdoglavi zamejci.

(r+r)
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H  in linasl Koblarjevega “ k a č a , ,  „Vatikanski list in sedanja Jugoslavija,,
Navadno se človek odloči za pisanje spo

minov, ko začuti bližanje konca in bi rad 
svojemu življenju postavil spomenik. Piše 
jih v mirnem, odmaknjenem, skritem oko
lju. Modro tehta sebe in svoje sopotnike. 
Kolikor je  človeško mogoče, se izogiba 
strastnosti, ki je  prvi korak v krivičnost. 
Knjige spominov so dragocen vir za zgo
dovino, povsem zanesljive pa že zavoljo 
svoje narave ne m orejo biti.

Nova taka knjiga je  MOJ OBRAČUN 
Franceta Koblarja (1889-1975). Izdala jo  je
1976 Slovenska matica v Ljubljani na 236 
straneh, ki jim  je  dodanih 24 strani do
kumentarnih ilustracij.

Splošna oznaka, ki sem jo  navedel v za
četku, velja za to knjigo le deloma. Naj
prej nas preseneti, da je  Koblar napisal 
»Moj obračun« v vse prej ko primernem 
kraju in času: v Ljubljani od konca marca 
do srede m aja 1945. Bil je  to  čas, ko je  šel 
naš narod skozi zadnje obdobje bratom or
nega boja, ko sta oba tabora napenjala 
poslednje sile — in ko je  stalinistični ko
munizem po umiku svojih nasprotnikov 
prevzel vso oblast v Sloveniji. Ali je naš 
med obema vojnama najuglednejši katoli
ški kulturni delavec-laik Koblar v 56. letu 
življenja že čutil, da se zgrinja čas trde 
roke in ene same ideje, ko bo morala svo
bodna misel obmolkniti? Je slutil, da je 
njegovo sproščeno življenje končano?

Rokopis »Mojega obračuna« je  zapečatil 
in naročil svoji družini, da ga smejo od
preti šele po njegovi sm rti. Vendar ga je 
še dvakrat vzel v roke (1965 in 1970) ter 
mu dodal nekaj nebistvenih pripomb. A 
čeprav je takrat na m arsikaj gotovo dru
gače gledal.

»Te vrstice (bodo) skušale opisati v prvi 
vrati moj rojstni kraj in ljudi, m oje živ
ljenje pa, katerega glavni del so boji, brid
kost in slabost, je  tih  obračun med Bogom 
in menoj.« In tako govori o žabljarskih 
Železnikih nad Škofjo Loko, o starših, o 
proletarski revščini (»Če ne bi bil veren, 
bi bil zase postal strasten socialist«), iz 
katere so m u lastna pridnost in dobrotni
ki omogočili šolanje v Ljubljani. Dunajski 
vseučiliški študij mu je  prekinila prva sve
tovna vojna. Potem si je  ustvaril druži
no, se kot profesor nastanil v Ljubljani in 
tam v četrtstoletju  1920-1945 razvil svojo 
vsestransko delavnost.

Ta del Koblarjevega življenja — 2. polo
vica knjige — ni več toliko opis, folklora 
in zgodovina, marveč bolj izpoved z vsem 
bleskom in tudi s sencami. Njegovo srce 
je bilo pri gledališču, p ri »Domu in sve
tu«, pri Novi založbi, v literarni družbi; 
šola m u je pomenila predvsem kruh.

Pisal je  gledališke ocene za »Slovenca«.
V ideoloških trenjih, ki so v gledališču 
močno prihajala do  izraza, je  iskal sred
njo pot, kot mu jo  je  narekoval njegov 
krščanski humanizem. Za hrupen politično 
nazorski boj ni bil rojen. Mnogo je  trpel, 
ko se je čas po letu 1930 začel polarizirati 
v desnico in levico te r se je gledališki oder 
večkrat spremenil v politično tribuno.

Druga njegova ljubezen je  bila literatura. 
»Največ življenja, dobre volje, pa tudi bo
lečin je terjal Dom in svet«: od 1922 do 
1937. To katoliško leposlovno revijo je  sku
šal ohraniti na višini, ki jo  je dosegla pod 
Iz. Cankarjem. Na straneh 123-140 beremo, 
skozi kolike krize je šel list v poldrugem 
desetletju. Zadnjo in najusodnejšo — raz
kol v kat. taboru — je povzročilo Kocbe
kovo »Premišljevanje o Španiji« (1937). O 
tem govori Koblar obširno. Spis se mu je 
zdel nevaren, hotel ga je  omiliti, a Kocbek 
je bil nepopustljiv; zato ga je  hotel raz
deliti na dve številki, napisati mu pripom
bo, da bo problem (špansko državljansko 
vojno) z druge strani osvetlil Terseglav. 
»A jaz sem bil takrat preveč zasut z de
lom, da bi mogel m irno premisliti (šola. 
Radio, gledališče in (društva), preveč me je 
jezila uredniška (tj. sourednikov, prip. V. 
B.) inalobri/.nost in neodgovornost; z li
stom je bilo treba pohiteti — in nazadnje 
se je  mudilo Kocbeku za honorar, to  sem 
vedel, da je  v stiskah.«

Kaj vse je  temu sledilo!
Kritični Koblar v svojem duhovnem sve

tu umetnosti in kulture ni bil naklonjem 
Tomčevim mladcem niti Ehrlichovim stra
žarjem, ker je  v n jih  videl ožino in fana
tizem. Oboji so se v okviru čvrste organi
zacije ter po poti verskega, idejnega in 
strokovnega izobraževanja pripravljali na 
javno delovanje. V kat. taboru naj bi oni 
kot laiki prevzeli vodilna mesta, s katerih  
bi se duhovščina — z n jo  je  imel Koblar 
veliko težav — končno morala vrniti, kot 
je terjal čas1, k svojemu poglavitnemu po
slanstvu. Premalo se je  zavedal, da tudi 
(ilegalna) partija množi svoje kadre, da se 
uri v ostrem  in borbenem radikalizmu in 
da načrtno boljšcvizira kulturo.

Kot književnik je  deloval v odboru Nove 
založbe, Društva slov. književnikov, Slo

venske matice, udejstvoval se je  v Penklu- 
bu, v dveh obdobjih (1928-1933 in 1935- 
1941) je vodil ljublj. Radio. Vse to javno 
delo je  -bilo združeno s težavami in trenji, 
obenem pa mu je  dajalo priznanje in ve
ljavo.

Skozi leta druge svetovne vojne je  šel s 
strahom in  z ogorčenjem. Uboji duhovni
kov, oborožen odpor zoper OF, idejni pre
miki ali dvoličnost znancev — vse to  ga 
je mučilo in ohranjalo nekje v sredini, v 
nekem opreznem dvomu, v bojazni pred 
instinkti ulice. Dočakal je  maj 1945. »Vče
raj me je  obiskal Kocbek — slovenski mi
nister. Prišel se mi je zahvalit, da sem se 
dobro držal.« . . .  »Ko sem ga spremil do 
vrat, sem videl, da ga čaka zunaj oboro
žena straža.«

In tukaj, »pod glavni del svojega življe
nja«, je Koblar potegnil črto. Z »Mojim 
obračunom« je odgovoril na svetopisemski 
poziv »Daj odgovor o svojem hiševanju«. 
Škoda! Pred njim je  bilo še skoraj polnih 
30 let življenja. Sistematičen in marljiv 
ko čebela se je  zdaj posvetil literarni zgo
dovini. Dom so mu postale knjižnice in 
arhivi. Dal nam  je  zbrano delo S tritarja, 
Gregorčiča (z odlično monografijo) in Ket
teja, izbrana dela Bevka, Finžgarja, Preg
lja, Izidorja Cankarja, zgodovino slov. dra
matike itd. Zadnjih osem let je  bil pred
sednik Slovenske matice.

Kako je živel, mislil, čustvoval, kaj je 
doživljal in spoznaval v tem času? Je mo
gel biti srečnejši ko prej, če je  pomislil 
samo na Kocbekovo usodo? Po mojem se 
je zato tako vtapljal v delo, da mu ni bilo 
treba vsega videti in  slišati in vedeti in 
zlasti ne prim erjati novega z nekdanjim.

Ali je urednik Joža Mahnič, avtor Sprem
ne besede, ob misli na režim kaj več po
segal v besedilo? Je kaj izpustil, dodal, 
spremenil — on ali kdo drug? Ne vem. 
(Toda stavek na vrhu 187. strani se mi zdi 
hudo sumljiv.) Koblarju zaupam, da je 
vse tisto zapisal, o čemer je  bil prepričan, 
da je  resnica. Ali pa je tisto, kar je  za
pisal, tudi vsa resnica? Ali ni pisal iz pre
velike časovne bližini, ko  so ga še boleli 
udarci — ne samo njega, marveč tudi nje
gove kritike? 'Ni pisal preveč kot ranjen 
Gorenjec, čigar ožjo domovino je  takoj 
1941. leta zadel nacistični bič, da so se mu 
dogodki naslednjih let, ko je šlo za usodo 
vse Slovenije, zdeli manj tragični?

Premišljam vse to in čutim: v mojem 
spominu je pred dvema letoma umrli 
France Koblar večji nego v -tej sicer važni, 
zanimivi in sočni knjigi svojih spominov. 
Ampak mogoče kdaj od koga preveč pri
čakujemo.

Vinko Beličič

Malo pred božičem je  izšla št. 56-57 te 
revije, v kateri najdemo na uvodnem me
stu  nekaj kritičnih misli na račun dvoje
zičnosti in evropskih želja naših mest, kot 
to  vprašanje pojm uje tržaški demokrščan- 
ski prvak Sergio Coloni. Nadalje protestni 
zapis ob dveh nerazumljivih političnih ob
sodbah v Sloveniji zaradi objav v »Zalivu«, 
časnikarja Viktorja Blažiča in sodnika 
Franca Miklavčiča.

Nekateri prispevki so v nadaljevanjih in 
jih  poznamo že od prej, Josipa Merkuja 
študijo o tržaškem okoličanskem bataljo
nu; roman »Moč v belem«, ki ga piše Boro 
Ban; fiziognomija totalitarizm a Igorja Mi- 
sleja. Karel Bajc prispeva zapis o raziska
vah morja, Boris Pahor pa spominski čla
nek ob stoletnici rojstva dr. Antona Der
mota.

Boris Pahor objavlja tudi obravnavo 
»Kette, Cankar, Kosovel — troje velikih 
sporočil«, ki jo je  podal že na lanski Dra
gi. V njej nam odkrije doslej malo ali pa 
sploh nepoznane podrobnosti iz življenja 
teh naših velikih ustvarjalcev. Lani bi npr. 
morali praznovati tudi stoletnico rojstva 
pesnika Ketteja, pa je  šla neopazno mi
mo. In vendar je Kette veliko večji, kot 
pa mu priznavajo šolski učbeniki. Ze Can
kar m u je  izrekel naslednje priznanje:

»V svojem strem ljenju in mišljenju je 
bil med svojo družbo najgloblji in  naj
višji. N jegov duševni razvoj je bil tako na
gel, krepak in naturen, kakor drugega no
benega...«

O Cankarju, ki je  bil človek socialistič
nega gledanja, ugotovimo, da njegov socia
lizem ni bil marksizem in brezboštvo, am
pak je temeljil na krščanski etiki. Cankar 
da se je  odločal za takšno socialistično 
stranko, ki ne bo internacional is tična. Ako 
se stranka le-tega ne zaveda, ali noče za
vedati, se sama izlušči iz naroda, je  tujka 
v domači hiši in sodba ji je pisana.

V svojem predavanju »Slovenci in Jugo-

V številki 49 lanskega letnika (9. decem
bra 1976) ste objavili članek »Vatikanski 
list in sedanja Jugoslavija«, v katerem ste 
navedli vsebino članka, ki ga je prinesel 
vatikanski tednik »LOsservatore della Do- 
menica« z dne 5. decembra 1976 o Jugosla
viji v zvezi z obiskom Brežnjeva, podpisal 
pa ga je Federico Alessandrini. Članek ste 
s svojim  komentarjem ugodno ocenili in 
mu dali s tem veljavo, ki je nikakor ne 
zasluži. V članku je namreč omenjeni go
spod pokazal, da zelo slabo pozna jugoslo
vansko stvarnost in novejšo zgodovino te 
države.

Njegova trditev: »Opazovalci dolgega spo
ra med Sovjetsko zvezo in Jugoslavijo do
bro vedo, da Moskva spodbuja nacionali
stična trenja med narodi Jugoslavije... 
Njen cilj je, da bi se na ozemlju Jugosla
vije ustanovilo toliko majhnih narodnih 
državic, vse pa bi bile vključene v sovjet
ski sistem« itd., je v popolnem nasprotju 
Z  resnico in navdihnil mu jo je  lahko le 
kak predstavnik današnjega jugoslovanske
ga centralizma ali želja, da bi se prikupil 
jugoslovanskemu režimu, ali pa tudi na
čelno nasprotovanje samoodločbi in osvo
bajanju manjših narodov.

Predvsem: kdaj neki je Sovjetska zveza 
pokazala kakršno koli simpatijo za osamo
svojitvene in osvobodilne težnje nesrbskih 
narodov Jugoslavije? Mislim, da še nikoli 
nihče ni nič slišal o tem, razen tistega go
spoda Alessandrinija. Nasprotno, Sovjet
ska zveza, ki sama absolutno ne misli dati 
svojim narodom pravice do osamosvojitve, 
je nasprotna takim težnjam tudi drugod

slovani« (Trst 1913) je Cankar ponovil misli 
Prepeluha in Dermota: jugoslovanska ideja 
ne pridobi nič, če ji Slovenci žrtvujemo 
svojo individualnost in mnogo če si jo 
utrdim o in okrepimo. Dermota pristavlja 
tem  mislim v »Naših zapiskih« leto poprej, 
da je dotedaj večina jugoslovanskih pre
rokov grešila proti temu načelu.

Tudi Kosovel kot Cankarjev učenec in 
primorski človek, sodi Boris Pahor, bi bil 
odklonil današnje sodelovanje primorskih 
ljudi v italijanskih političnih formacijah, 
ker ne bi nikdar mogel postati zagovornik 
asimilacijskega procesa.

V »Zalivu« je tokrat objavljena tudi an
keta o slovenskih listih v Trstu in Gorici. 
Ne gre pravzaprav za anketo v strokovnem 
smislu, ki bi odražala 'mnenje zamejske 
javnosti, ker je  število vprašancev (vzorec) 
premajhno in ni izbrano naključno. Kljub 
temu so odgovori značilni in zanimivi. Na 
rešetu so Primorski dnevnik, Gospodar
stvo, Novi list, Katoliški glas in tržaško 
Delo.

Mnenja je  treba jem ati na znanje z do
ločenim pridržkom. Največ kritične pozor
nosti je  deležen slovenski dnevnik iz Tr
sta, poleg njega še Delo. časnikarsko ob
liko in prijem priznavajo vprašanci pred
vsem Gospodarstvu.

Precejšnje priznanje za edinstveno svo
bodno glasilo gre Katoliškemu glasu, dasi 
ne brez kritičnosti. Več jih pravi, da ga 
vsaik teden težko pričakujejo. Nekdo me
ni: »Vsaj en naslov, ki se ne prikriva.« 
Nekateri si želijo pri Katoliškem glasu več 
pluralizma (kar v bistvu pritiče neki druž
bi in ne idejnemu glasilu). Eden od vpra
šancev zapade — a njegova presoja je 
osamljena — v dokaj čmo-belo gledanje in 
pravi, da boja proti rdečemu totalitarizmu 
noben kristjan ne bi smel voditi s podpi
ranjem črnega totalitarizma.

Na vsak način, treba je  pozdraviti vsa
kršen poskus kritičnega pretresa našega

in posebno v Jugoslaviji, kajti take težnje 
bi lahko okužile tudi narode v Sovjetski 
zvezi, da bi se vzdramili in zahtevali neod
visnost, potem ko jo je doseglo tako rekoč 
že zadnje afriško pleme ali otočje.

Trditev v članku: »Do tega bi bilo mogo
če priti "na miren" način s pomočjo sa
moodločbe, na kar bi zapadni svet ne mo
gel kaj dosti ugovarjati« itd. je naravnost 
žaljiva za narode v Jugoslaviji in za vse 
tamkajšnje demokratične ljudi, ki trpijo 
pod komunistično diktaturo.

Vatikanski časnikar torej misli, da bi se 
ti narodi s samoodločbo odločili za vklju
čitev v sovjetski »sistem« in ne za samo
stojno narodno in državno življenje v svo
bodi, recimo po vzgledu skandinavskih na
rodov. To naj bi pomenilo, kot se zdi, da 
težijo iz sedanjega stanja v še hujšo od
visnost in suženjstvo. Ta trditev vatikan
skega lista pa ni samo žaljiva, ampak tu
di neumna.

Trditev: Kot marsikdo ne ve, se je med 
vojno Jugoslavija z lastnimi silami osvo
bodila od nemškega okupatorja. Zato ni 
imela tujih »osvoboditeljev«. To ji je omo
gočilo, da ni bila prisiljena vključiti se na 
to ne na ono stran, temveč je lahko osta
la izven »vplivnih področij«, je prav tako 
neresnična.

Noben narod in nobena država se nista 
sama osvobodila od nemškega okupatorja, 
niti tako velika kot Francija in Sovjetska  
zveza. Zmaga nad nacizmom je bila plod 
dolgih in težkih skupnih vojnih naporov 
vse protihitlerjanske koalicije. Kot znano, 
so Beograd oktobra 1944 rešile nemške za-

zamejskega pisanja, vprašanje našega na
rodnostnega in (kulturnopolitičnega obsto
ja; da si ne bomo s svetovnimi premišlje
vanji zapirali oči pred lastno resničnostjo.

Nova, kritična in zanimiva številka »Za
liva« je  naprodaj tudi v Tržaški knjigarni 
v Trstu in v Katoliški knjigarni v Gorici.

Jugoslovanska odlikovanja 
za italijanske osebnosti
Filmski kritik Gianluigi Rondi, ki je tudi 

ravnatelj festivala v Sorrentu, ter pod
predsednik vsedržavnega združenja za tu
rizem in kulturo Luigi Torino sta bila od
likovana z redom jugoslovanske zastave z 
lento. Visoko priznanje jim a je  podelil ju 
goslovanski predsednik Tito zaradi poseb
nih zaslug, ki sta si jih  Rondi in Torino 
pridobila z razvijanjem kulturnih odnosov 
med Italijo in Jugoslavijo posebno na 
filmskem področju. Na slovesni podelitvi 
v Rimu je  jugoslovanski veleposlanik Jo
vičič med drugim podčrtal pomembnost 
prispevka posameznikov pri utrjevanju ra
zumevanja, zaupnosti in sodelovanja med 
obmejnima državama in njunimi narodi.

•  Vrhovni predstojnik dominikanskega 
reda je pisal posebno pismo vsem redov
nim skupnostim, ki delujejo v Afriki, čla
nom svojega reda pravi med drugim: »Bo
dočnost našega reda v Afriki je  v vaših 
rokah. Ne pričakujte preveč navodil in 
ukazov iz Rima. Ne bojte se odgovornosti. 
Podvzeonajte nove pobude. Vi živite v Afri
ki, ki jo  poznate, vi slišite njena vpraša
nja. Vaše čutenje mora biti afriško, dru
gače boste delali brez uspeha. Od mene pa 
lahko pričakujete razumevanje, zaupanje 
in pomoč, ki mi jo bodo okoliščine dovo
ljevale.« Nadalje svetuje, da se novi člani 
dominikanskega roda, ki so doma v Afri
ki, tudi v Afriki oblikujejo in pripravljajo 
na duhovništvo.

sedbe sovjetske čete, ki so potem gnale 
Nemce pred seboj po vsej severni Jugo
slaviji do Murske Sobote in Maribora. Z 
njimi so prodirale bolgarske čete. Severni 
del Jugoslavije je bil osvobojen Nemcev 
že po Hitlerjevi sm rti in kapitulaciji nem
ških čet v Italiji in Avstriji. V Ljubljano 
je prispela Titova vojska šele 9. maja 1945, 
ko je bila osvobojena že vsa ostala Evro
pa. čudim  se, da je vaš list s takim vese
ljem pritrdil tej zgrešeni in daljnosežni 
tezi.

Trditev: »Kuba prej in Angola sedaj da
jejo slutiti, kako je mogoče neko "samo- 
hotno" gibanje znotraj neke dežele podpi
rati od zunaj v imenu "samoodločbe", ne 
da bi se pri tem kršili helsinški dogovori,« 
je nesmiselna kot primerjava s položajem  
narodov v Jugoslaviji in razodeva popolno 
neznanje omenjenega vatikanskega časni
karja (ali diplomata?) o resničnem položa
ju v Jugoslaviji, pa tudi o vzrokih, ki so 
pripeljali do levih režimov na Kubi in v 
Angoli. Primerjava med slovenskim in hr
vaškim narodom v Jugoslaviji in njuno 
usodo ter ljudstvom na Kubi in v Angoli 
ni možna. Vzroki iti posledice so popolno
ma drugi.

Trditev: »...primer, kakršnega predstav
lja Jugoslavija, ki je narodnostno tako me
šana država, pomeni napredek, če sloni na 
načelu svobode in spoštovanja istovetnosti 
narodov,« hoče menda reči, da Jugoslavija 
»sloni na načelu svobode in spoštovanja 
istovetnosti narodov«.

G. Alessandrini najbrž ne ve, da vlada v 
Jugoslaviji diktatura; da je dovoljena ena 
sama in sicer le totalitarna komunistična 
stranka; da so pobili po vojni poleg
12.000 slovenskih domobrancev še nekaj 
stotisoč drugih; da je videlo že na stotine 
slovenskih duhovnikov (in koliko hrva
ških?) titovske ječe od znotraj in so jih  
nekaj desetin tudi ubili; da je ves politični 
tisk prisilno vistosmerjen in revije takoj 
ukinjene, če pokažejo malo več teženja k 
idejnemu pluralizmu; in da je bil nedavno 
obsojen sodnik Franc Miklavčič na šest 
let ječe samo zato, ker si je upal izraziti 
nekaj svobodoljubnih teženj in kritičnih 
misli v svojem zasebnem dnevniku in v 
nekem mirno in trezno napisanem članku 
v »Zalivu« — da ne omenjamo stotin dru
gih pisateljev in 'časnikarjev, ki so'Še zna
šli iz podobnih vzrokov v jugoslovanskih 
ječah. Svetujemo mu, naj si prebere pri
čevanje prof. Ljuba Sirca »Smisel in ne
smisel«, pa bo spoznal, po kakšnem »na
čelu svobode« se ravna vladavina maršala 
Tita.

Spričo vsega tega niti ni potrebno pose
bej komentirati opombe, ki ste jo vi do
stavili vsebini članka v vatikanskem listu. 
Ta opomba (npr. »Jugoslavijo je treba 
ohraniti, pomagati ji pa, da bo tudi zno
traj bolj svobodna«) je lahko samo všeč 
jugoslovanskemu diktatorskemu režimu, za 
katerega ni razlike med »sistemom« in dr
žavo, kakor so njegovi predstavniki že ne
štetokrat naglasili in pri čemer mislijo 
vztrajati. O tem si tudi »Katoliški glas« 
torej ne bi smel delati iluzij.

Čudim se pa, da vaš list tako dosledno 
nasprotuje ideji samoodločbe slovenskega 
naroda (in drugih narodov v Jugoslaviji) 
in tudi ideji samostojne slovenske demo
kratične države. Ali se morda boji, da bi 
se počutil slovenski narod v lastni demo
kratični državi bolj nesrečen kot se počuti 
pod diktaturo titovskega sistema, ali da bi 
uživala Cerkev v slovenski državi manj 
svobode kot jo uživa v Titovi Jugoslaviji, 
ali da bi se morda v slovenski državi v 
še večji meri nadaljevalo zapiranje duhov-

Širite „ Katoliški glas“
nikov in vseh demokratično mislečih lju
di? Zanimivo bi bilo brati razlago te vaše 
teze. Bojim se, da bi v njej ne bilo veliko 
logike.

V upanju, da boste oprostili te svobodne 
pripombe na račun vašega lista, ki ga sicer 
cenim kot enega izmed glasov demokra
tičnega javnega mnenja v  okviru sloven
skega naroda (ne glede na meje), vas po
zdravljam

Igor Ukmar, Trst

Opomba uredništva. - Ker smo za svo
bodno izmenjavo misli in mnenj, smo ob
javili zgornje pismo bralca iz Trsta. S tem 
ni rečeno, da se strinjamo z vsemi njego
vimi mislimi in sodbami. Po našem mne
nju ima bolj prav Federico Alessandrini 
kot pa Igor Ukmar. Zlasti menimo, da je 
treba Jugoslavijo ohraniti kot okvirno dr
žavo njenih narodov in narodnosti. S tem 
pa ne odobravamo ne nekdanjega srbskega 
centralizma ne sedanje partijske diktature. 
Eno je zvezna država svobodnih narodov, 
drugo so njeni režimi. Ti do sedaj v Ju
goslaviji res niso bili najbolj posrečeni.
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Svojstvena igra v Katoliškem lomu
Razveselili smo se, ko smo zvedeli, da 

bo igralska družina iz Beneške Slovenije 
spet nastopila v Gorici. Ze prvič so nas 
igralci s svojo »Beneško ojcetjo« osvojili. 
Letos so storili še korak naprej in nam 
dali občutek, da Slovenci Nadiških dolin 
in pod M atajurjem že niso več razkrop
ljena čreda, temveč skupnost, 'ki se zave
da svojega rodu in ve, kaj ji pri tiče.

Besede pozdrava je izrekel Viktor Pra
šnik, predsednik SKPD »Minko Filej«, ki 
je nastop beneške skupine organiziralo. 
Nato so nastopili člani zbora »Rečan« iz 
Ljes, ki ga je  ustanovil kaplan Rino Mar- 
kig, sedaj ga pa vodi Anton Qualizza. Zbor 
je zapel nežno in v svojski interpretaciji 
pet pesmi. Štiri so bile slovenske, ena pa 
furlanska.

Ob zvokih svoje kitare je nato občuteno 
podal tr i pesmi, iki jih je  sam priredil, 
glasbenik Franko Čemota iz Kosce, ki je 
obenem član zbora »Rečan«. Mehko je  do
nel njegov glas in lepe so bile besede, ki 
jih  je  povezal s svojim inštrumentom. 
Občinstvo ga je s prisrčnim aplavzom 
upravičeno nagradilo.

Temu je  sledila dramska predstava 
»Emigrant«. Eno dejanje v desetih slikah. 
Dvorišče kmečke hiše v Slovenski Bene
čiji, kjer se vrstijo žalostni, bridki pa tudi 
veseli prizori. Avtor igre Izidor Predan je 
znal izredno doživeto prikazati trpko uso
do ljudstva, ki ga oblasti puščajo vnemar, 
ki si išče pomoči v rudnikih v Belgiji, ki 
tam  pušča svoj znoj in življenja, ki pa 
hrepeni po domačih krajih.

Župnik, župan in sindikalist se srečuje
jo na odru; župnik ves na strani ljudstva, 
pa obenem oprt na Boga in njegovo pra-

Kot smo že poročali, so se pred kratkim 
zbrali v Katoliškem domu na sestanek 
upravni odbor in več nekdanjih gojencev 
slovenskega Alojzijevišča v Gorici, da bi 
se posvetovali o prihodnosti zavoda. Po
slopje, v katerem Alojzijevišče sedaj do
muje, je popolnoma dotrajano in za biva
nje neuporabno.

Na sestanku se je izoblikovalo več pred
logov. Nekateri so  bili mnenja, naj se za
vod izseli in se nastani po možnosti v novi 
zgradbi sorodnega Zavoda sv. Družine. 
Drugi pa so se zavzemali za to, da naj se 
na vsak način poskuša obdržati sedanjo 
zavodsko stavbo, da s tem ne bi ugasnila 
pravica do njene ponovne vrnitve v za
vodske roke.

Oblast je  leta 1930 prisilno razpustila 
upravni odbor Alojzijevišča in  imenovala 
za upravljanje prefektum ega komisarja. 
Komisarsko upravljanje je  zavodu prineslo 
občutno zadolžitev, zato je  komisar leta 
1938 ponudil zavodsko stavbo državi za 
smešno nizko ceno 250.000 lir, medtem ko 
je  bila vrednost stavbe in zemljišča ce
njena na 400.000 lir. Da je  država zavod 
lahko prevzela, je oblast na podlagi zako
na o javni koristi razlastila zakonitega 
lastnika in prevzem se je izvršil.

Po zadnji vojni in vse do danes je Aloj
zijevišče najemnik v svojem lastnem po
slopju. Najemniška pogodba je bila sicer 
ugodna, toda zavodov upravni odbor ni 
lastnik poslopja, ki ga zaradi tega ni bilo 
mogoče primerno popravljati. Tako je 
alojzijeviško poslopje v celoti odslužilo.

Kot najustreznejši se je za rešitev seda
njega kritičnega položaja zavoda izkazal 
predlog, naj se že za prihodnje leto preu
redi hiša pok. msgr. Pavlice, v lasti šolskih 
sester, ki vodijo Zavod sv. Družine. Tja 
naj se Alojzijevišče začasno preseli. Uprav
ni odbor pa naj se znova zavzame na pri
stojnih mestih, da se dokončno poravna 
krivica, storjena slovenski narodni skup
nosti pod fašizmom, s itern, da neupravi
čeno razlaščena alojzijeviška stavba znova 
preide v roke svojega pravega lastnika.

S tem bi bila vsaj nekoliko popravljena 
ogromna škoda, ki so jo na Goriškem u tr
peli slovenski ljudje katoliškega prepriča
nja na področju mladinske vzgoje in izo
braževanja ob pomanjkanju ustreznih za
vodskih prostorov, medtem ko so si slo
venske levičarske organizacije izgradile ča
su primerne dijaške domove. Živimo v plu
ralistični družbi, katere sestavni del je tu
di slovenska skupnost v zamejstvu in pre
cejšen del te skupnosti je  krščanskega 
glodanja. Krščanskim slovenskim staršem 
Pa je sedaj zaradi že omenjenega nereše
nega vprašanja ovirana možnost krščanske 
vzgoje njihovih otrok.

Slovenski ljudje krščanskega gledanja v 
zamejstvu bi lahko pričakovali, da se bo 
v državi, kjer politične organizacije krščan
skega nazora vsa povojna leta niso bile 
ravno brez moči političnega odločanja, na-

vico, župan ves predan oblastem, sramu
joč se svojega jezika in zadovoljen, da 
ljudje odhajajo na tuje, pa sindikalist, ki 
brani pravice domačinov in je zato prija
telj z župnikom, čeprav je  njegovo iska
nje blagostanja predvsem tostransko. Vlo
go župnika je igral sam  Predan. Menimo, 
da tako igra lahko samo nekdo, ki to, -kar 
govori, tudi misli in doživlja. Njegova za
ključna molitev je  čudovit hvalospev Bo
gu, prošnja za pomoč in izraz vere v pri
hodnost svojega ljudstva. Ustvaril je lik, 
ki je vreden Bevkovega Čedermaca.

Ob njih nastopa preprosta beneška dru
žina: oče, ki m u je  že dva sinova pobrala 
vojna in tujina ter izgubi še tretjega; ple
menita mati, ki sina Maria vzpodbuja, naj 
Boga v tujini ne pozabi; mlada nevesta, 
ki ostane v nosečem stanju sama, ko ji 
mož Mario odide v Belgijo in rodi otroka 
že po njegovi tragični smrti.

Adrijan Rustja, igralec SSG iz Trsta, je 
kot režiser znal dati dogajanju na odru 
enotnost, razgibanost in  barvitost. Glasbe
ni vložki igro zelo poživijo in ji dajo no
vih razsežnosti. Ni čuda, da je bilo občin
stvo od prizora do prizora bolj povezano 
z igralci in da je bil aplavz na koncu igre 
dolgotrajen, krepak in iskren.

Bratje iz Slovenske Benečije! Hvala vam 
za lepo doživetje, hvala vam za vašo pre
danost slovenski pravdi, za katero se bi
jete, hvala vam za vašo zvestobo vredno
tam, ki jih oznanjate: mati, domovina, 
Bog! Želimo vam še mnogo uspešnih na
stopov, zlasti pa, da bi se trpka usoda 
»Emigranta« čimprej umaknila bolj sonč
ni usodi novega rodu, ki se med vami 
poraja! - ej

šla med tolikimi drugimi tudi rešitev za 
slovenski zavod, čigar namen je  vzgoja na 
krščanskih načelih.

Odkar je  na deželni, pokrajinski in ob
činski politični ravni nastopil čas kon
struktivnega dialoga med večinsko in 
manjšinsko skupnostjo, je  minilo že pre
cej let. Večina je  pokazala v določenih 
primerih precejšnje razumevanje za odpr
ta  vprašanja manjšinske skupnosti, toda 
ničesar se v teh letih ni naredilo za do
končno rešitev alojzijeviške zadeve.

Menimo, da bi se tudi pri osrednjih ob- 
lastvih v Rimu v zvezi s  to zadevo lahko 
marsikaj spremenilo, če bi se za to za
vzele odgovorne politične sile na deželni, 
pokrajinski in občinski ravni.

Slovenska demokratična javnost v za
mejstvu se ne -more znebiti vtisa, da od
govornim ni do tega, da bi alojzijeviški 
zavod živel in vzgajal mladino, ji ohranjal 
krščanske in duhovne vrednote.

Gre ne samo za narodnosocialno, ampak 
tudi za duhovno in versko zapostavljanje, 
ki ga ni zmoglo odpraviti ne koncilsko ne 
pokoncilsko vzdušje, pa tudi ne srednje
evropska prizadevanja na Goriškem. Ce 
se dialog oz. sodelovanje preko meja zad
nja leta tako uspešno razvija, bi bilo pri
čakovati, da le-ta tudi m ed nami samimi 
ne bi obtičal na okameninah iz časa faši
zma in da bodo sakrosanitna pojmovanja 
zamenjali tudi v odnosu do slovenskih 
ljudi krščanskega prepričanja sprejemlji
vejši pogledi.

Odbor Sveta slovenskih organizacij (SSO) 
je 18. januarja imel svojo drugo sejo, ki 
jo  je  posvetil strukturi organizacije, de
lovnemu programu in akcijskim smerni
cam. Odbor je preučil prošnje za pristop 
novih organizacij in društev v SSO in skle
nil seznaniti ustanovne in nove člane z 
ustrojem  in delovnim programom SSO, ki 
začenja dobivati vse bolj konkretno po
dobo.

Tako sc je  odbor odločil dati pobudo za 
množično proslavo ob 25-letnici sm rti in 
stoletnici rojstva Vinka Vodopivca, ki jo 
bo SSO organiziral v juniju na Goriškem. 
Izdelan je bil osnutek programa proslave, 
ki ga bodo dobila v preučitev društva in 
zveze, ki bodo pri organiziranju proslave 
sodelovale.

Poleg tega je odbor razpravljal še o vrsti 
drugih aktualnih vprašanj, poudaril potre
bo po enotnem šolskem okraju za vse slo
venske šole v Italiji in opozoril na okrni
tev slovenskih radijskih postaj v okviru 
RAI-a, ki so prikrajšale slovenske poslu
šalce in radijske naročnike za večerne pro
grame. Istočasno je bila poudarjena po
treba po uvedbi slovenskega televizijskega 
programa.

Nadškof Cocolin tržaškim 
časnikarjem
Kakor v Gorici je  nadškof msgr. Cocolin 

tudi tv Trstu opravil 24. januarja na dan 
sv. Frančiška Šaleškega sv. mašo za on- 
dotne časnikarje. V svoji pridigi je pod
črtal potrebo po krščanskem osveščanju. 
Iz tega se poraja medsebojno spoštovanje, 
vrednotenje osebe, resno soočenje z razni
mi kulturami sedanje družbe ter zavrnitev 
manipulacij z oblastjo, pa naj bo to  poli
tična, kulturna ali verska.

Trst je mesto, k jer obstajajo neizpod
bitne možnosti za verski, moralni, vzgojni, 
kulturni in človečanski razpon. Doživlja 
svoj zgodovinski trenutek, ki zahteva tre
zno presojo preteklosti in sedanjosti, pa 
zvrhano mero zaupanja v prihodnost. Le 
tako bo Trst spet postal, kot je bil v bolj 
srečnih časih, stična točka, most srečanj 
in izmenjav med prebivalci, ki se razliku
jejo po zgodovini, jeziku, običajih, kulturi 
in gospodarstvu. Nosilci novih časov se 
bodo morali odpovedati nesmiselni polemi
ki ter namesto nje predlagati nove oblike 
sožitja, solidarnosti in osvoboditve od na
silja.

Smrt zaslužnega Slovenca
V nedeljo ponoči je  umrl v Trstu dr. 

prof. Rudolf Marc, ka je bil svoj čas ta j
nik Slovenske demokratske zveze, odgo
vorni urednik »Demokracije« in predsednik 
Slovenskega dobrodelnega društva v Trstu. 
Pogreb je  bil v sredo 26. januarja. Na 
osebnost velikega Slovenca se bomo še 
vrnili. Svojcem izrekamo iskreno sožalje.

Komisija za izvajanje ital.-jug. 
gospodarskega sporazuma
V skladu z obveznostmi, ki jih  je spre

jel ob razpravi v deželnem svetu o izvaja
nju italijansko-jugoslovanskega gospodar
skega sporazuma je deželni odbor sklenil 
ustanoviti posvetovalno komisijo za pro
blematiko v zvezi z uresničevanjem posa
meznih postavk samega sporazuma. Ko
misija ima nalogo pomagali medodbomi- 
ški komisiji, ki so jo  ustanovili 2. marca 
lani in v kateri so zastopana odbomištva 
in uprave ustanov, ki so najbolj zaintere
sirane.

Srebrna maša v Sv. Križu
20. januarja 1952 — torej pred 25 leti — 

je v daljni Argentini v kraju  Unquillo v 
kordobskih gorah opravil svojo prvo dari
tev sedanji župnik v Sv. Križu g. Jože 
Kunčič. V duhovnika pa je  bil teden dni 
prej z desetimi sošolci posvečen v mogočni 
salezijanski cerkvi Marije Pomočnice v 
kraju Ramos Mejia v bližini Buenos Aire
sa. Duhovniška poit ga je  prek Čila leta 
1956 pripeljala v naše kraje. Tri leta nato 
je postal župnik v Sv. Križu pri Trstu, 
kjer je še danes.

Naravno je bilo, da si je prav 20. januar
1977 izbral za dan, ko naj bi sredi farnega 
občestva opravil daritev zahvale za milost 
duhovništva. Noč je že zagrnila Sv. Križ, 
ko so zvonovi povabili k srebmomašnemu 
slavju. Okusno okrašena in po požaru lepo 
obnovljena cerkev se je napolnila z verni
ki, ki niso bili le domačini, ampak pre-

Končno je  odbor zavzel stališče v zvezi 
s sovražnim pisanjem »Primorskega dnev
nika«; v tam  oziru SSO odklanja njegovo 
zlonamerno tolmačenje glede resolucije 
SSO o Osimskem sporazumu med Italijo 
in Jugoslavijo, ker tako tolmačenje ne od
govarja ne duhu in  ne vsebini izjave.

Stališče SSO je jasno izraženo v bese
dah »... pozdravljamo politični del spora
zuma, s katerim  obe državi dokončno ure
jujeta vprašanje državnih m eja in med
sebojnih odnosov.« Za SSO je Osimski 
sporazum gotovo dejstvo in vprašanje ra
tifikacije je samo še stvar formalnosti.

Pomisleki, kii jih je odbor SSO izrazil 
v resoluciji glede gospodarskega dela spo
razuma, se tičejo samo lokacije industrij
ske proste cone, »ki bo lahko pomenila 
nacionalno uničenje slovenske narodne 
skupnosti na Krasu z odtujitvijo sloven
ske zemlje po novih naseljencih.« Ta grož
nja je še vedno živa in nihče, ne na eni 
ne na drugi strani meje, je  ni ne z bese
dami ne z dejanji odpravil.

»KATOLIŠKI GLAS« V VSAKO  
SLOVENSKO DRUŽINO!

mnogi tudi iz Trsta in  drugod. Kar 15 so
bratov je  prišlo, da ob somaševanju po
spremijo jubilanta pred oltar. Zbor na ko
ru in otroški zbor pri oltarju sta še po
večala slavnostno vzdušje.

Srebrnomašni govor je imel g. Jože Ju
rak, župnij iz Gabrij. On je namreč bil na 
isti ladji Santa Cruz (Sveti Križ), ki je  leta 
1948 prepeljala v Argentino ljubljanske bo
goslovce, med katerim i je  bil tudi g. Jože 
Kunčič, on je bil navzoč leta 1952 pri nje
govem posvečenju in sledil njegovemu 
zgledu ter prišel v te kraje, da napolni 
vrzel med slovenskimi duhovniki na Trža
škem in Goriškem, ki jih je  vse manj, saj 
že toliko let ni novih poklicev.

V svojem govoru je razvil sledeče misli: 
duhovnike izbira Bog, duhovnik je  v služ
bi ljudstva, kakšen naj bo odnos ljudstva 
do duhovnika in kaj storiti, da bomo spet 
imeti nove poklice. Po pridigi je  bila na
birka, ki jo je g. srebmomašnik namenil 
potrebam ljubljanskega semenišča, od ko
der naj 'bi prihajali novi duhovniki v naše 
kraje, če domačih ne bo več.

Na koncu maše je  bila zahvalna pesem, 
nato pa je g. jubilant povabil sobrate in 
prijatelje na domače srečanje. - ej

Smrt zaslužnega duhovnika
V Rimu je  umrl 17. januarja, zadet od 

srčne kapi, Karl Bayer, ki je bil leta 1951 
med ustanovitelji dobrodelne mednarodne 
ustanove Caritas. Bil je nje tajnik vse do 
leta 1972, ko je  postal vodja ustanove za 
pomoč Cerkvam v nerazvitih deželah.

Pokojni Bayer je  bil po rodu Nemec iz 
šlezije. Pred 62 leti se je  rodil v Breslauu, 
današnjem poljskem Wroclawu. študiral 
je v Rimu, kjer je  leta 1940 postal duhov
nik. Po vojni je  delal v rimskem papeškem 
uradu za pomoč beguncem in vojnim 
ujetnikom.

Kot tajnik mednarodne Caritas je  veliko 
pomagal tudi hrvaški Cerkvi. Tako je nje
gova zasluga, da imajo katoličani v Tito
gradu mogočno cerkev, ki so jo  lani na 
zadnjem ekumenskem potovanju obiskali 
tudi naši zamejski tržaško-goriški Slo
venci.

Mariborski škof dr. Držečnik ga je  za 
njegovo naklonjenost do Cerkve v Jugo
slaviji leta 1975 imenoval za častnega ka
nonika mariborskega kapitlja. Pokopan je 
bil v četrtek 20. januarja na nemškem po
kopališču v Rimu. Slovenske škofe je  na 
pogrebu zastopal prelat dr. Maks. Jezer
nik, rek tor slovenskega duhovniškega za
voda Slovenik.

Za kmetovalce

Trtne podlage
K sestavku o trtnih podlagah na Pri

morskem v Novem listu bi rad  dodal še 
nekaj svojih misli. Skrajni čas bi že bil, 
da bi se v tem pogledu zganila deželna 
kmetijska uprava ter ustanovila na Trža
škem prepotrebno trsnico, da bi ne bilo 
treba tukajšnjim  vinogradnikom kupovati 
trte cepljenke v Furlaniji ali na Vipav
skem. Prav tako je  sila potrebna poskusna 
trsna postaja za tržaški vinorodni okoliš, 
v katerem sta dva zemeljska sestava in 
sicer zgornji kraški in spodnji brežanski, 
ki sta si povsem različna.

V prejšnjih časih so naši stari sadili ve
činoma samo cepljenke divjake na podlagi 
Rupestris du Lot ali Montikola, med obe
ma vojnama se je pridružila Berlandieri 
Riparia 420 A, in po zadnji vojni še Ripa- 
ria Kober 5 BB. Obe ti podlagi uporablja
jo vse trsnice zadnja leta, imamo pa še 
polno drugih podlag amerikanskih kri
žancev.

Iz svojih dolgoletnih skušenj sem dognal 
sledeče: Montikola ni posebno pripravna 
za naš Breg, ker jo  rada napada viroza in 
nekatere vrste tr t se rade osipljejo v cvet
ju, dobro pa prenaša sušo, ker gre njena 
glavna korenina navpično v zemljo. Ripa
ria 420 A in Kober 5 BB pa imata to ne
všečnost, da ju  v jeseni rad  napada oidij, 
imata pa prav dobro raščo, slednja celo 
bujno, rodovitnost je  dobršna, posebno 
slednje. Nalogo opazovanj pa bi seveda 
morala imeti poskusna postaja. Da bi pri
šli do nje, je naloga deželne kmetijske 
uprave in zato se popolnoma strinjam  v 
tem smislu s piscem v začetku omenjenega 
sestavka.

K mojemu sestavku o actidiniji bi dodal 
še to, da ima sadež okus še najbolj podo
ben naši gozdni jagodi. - D. H.

Pojasnilo SSk - Dolina
V vestniku »Naša Občina«, ki ga je  kot 

enkratno številko izdala dolinska občinska 
uprava v začetku januarja letos, sta iz iz
jave podpisanega občinskega svetovalca iz 
nerazumljivih razlogov izpadla v sloven
skem izvirnem besedilu dva kratka stav
ka, zaradi česar je smisel celotnega zadev
nega mesta nelogičen in nerazumljiv. Za
devni okrnjeni stavek se pravilno glasi: 
»... Prav zaradi tega upa, da bo novi objekt 
(kulturni dom v Boljuncu) preprečeval 
asimilacijske težnje, saj je bil prav v ta 
namen zgrajen. Zaradi takšnega zadržanja 
se (skupina SSk) ne misli ponašati, ker to 
ni v njenem pojmovanju dela za javno ko
rist, ki je prva dolžnost vseh javnih upra
viteljev od večine do manjšine.«

V italijanskem prevodu pa je  smisel po
polnoma obrnjen, kjer pravi: »... Speriamo 
quindi che la casa di cultura serva ad 
tendenze di assimilazione, essendo questo
il fine per cui d stata costruita.« (!)

Alojz Tul 
načelnik svetovalske skupine SSk

Z GORIŠKEGA
Vokalni oktet »Gallus« v Gorici

Abonmajska koncertna sezona /v Gorici 
se z uspehom nadaljuje. Po dveh bogatih 
koncertnih večerih, na katerih sta nasto
pila komorni orkester iz Beograda in ko
morni zbor RTV iz Ljubljane, je  bil sedaj 
na vrsti že tretji. Prejšnji petek je  nam
reč nastopil slovenski vokalni oktet »Gal
lus« iz Ljubljane. Ta ansambel je sicer na
ši publiki že dobro znan, saj je  že večkrat 
nastopil v Gorici, vsekakor pa smo bili 
njegovega zadnjega nastopa ponovno ve
seli.

Oktet »Gallus«, katerega umetniški vodja 
je dirigent ljubljanske Opere M. šurbek, 
je na petkovem koncertu v Attemsovi pa
lači v Gorici podal zanimiv izbor vokalne 
ustvarjalnosti od Gallusa do najnovejših 
glasbenih teženj. Prvi del sporeda je  nam
reč obsegal Gallusove skladbe, med kate
rimi naj omenimo npr. Pueri concinite, 
Ave Maria, Regnum mundi in druge. V teh 
delih je oktet Gallus potrdil svojo znano in 
preizkušeno rutino v vokalni polifoniji, če
prav je bila tokrat morda nekoliko manj 
bleščeča od prejšnjih nastopov. Zato pa je  
slovenski komorni ansambel toliko bolj 
izstopal v interpretaciji nekaterih sodob
nih kompozicij, ki zahtevajo tudi veliko 
tehnično in seveda muzikalno bravuro in 
sproščenost. Sem sodijo napr. skladbe Le
biča, Merkuja in  Šivica, pa tudi Kogoja 
v Gabrij elčičevi priredbi. V teh kompozi
cijah je  oktet Gallus dosegel zelo visoke 
umetniške rezultate, obenem pa je s tem 
prispeval k širjenju (ki gotovo ni zelo lah
ko in  popularno) sodobnega slovenskega 
vokalnega repertoarja. Ta kaže gotovo na 
avantgardne težnje, in  zato je  prav, da 
ima tudi naša publika možnost slišati po
dobna dela. Med zelo posrečenimi izvedba
mi naj v tem delu zabeležimo še Vrabčev 
Tolmin, ki kaže tudi na sodobnejše pri
jeme tržaškega skladatelja.

V drugem delu smo poslušali vrsto pri
ljubljenih slovenskih narodnih pesmi v 
priredbah znanih avtorjev, kot so npr. 
Adamič, Dev, Švara, Simoniti oziroma na 
skladbe starejših skladateljev, kot so Ipa
vec, Foerster, Mašek, Vodopivec itd. Vse 
te skladbe je ljubljanski oktet podal zelo 
temperamentno in zato tudi žel veliko 
odobravanja od strani številnega občin
stva. - bgsl

Sestanek sekcije SSk 
v Štandrežu
Pred dnevi se je v štandrežu sestala 

tam kajšnja sekcija Slovenske skupnosti, 
da je  izdelala stališča, ki naj vodijo našo 
slovensko stranko v težkih problemih, ki 
zadevajo štandrež.

Sejo je vodil sekcijski tajnik Božidar 
Tabaj, prisostvovali pa so ji poleg pokra
jinskega tajnika SSk Marjana Terpina in 
občinskega svetovalca SSk Damjana Pau
lina še Lucijan Kerpan, Jordan Mučič, 
Mario Mučič, David in Pavel Marušič.

Sekcijski tajnik Tabaj je na široko poro
čal o sedanjem stanju v tej slovenski vasi 
zlasti kar zadeva novo postajališče, osnov
no šolo, pokopališče in telovadnico. Glede 
novega postajališča (avtoporta) in za ka
terega bodo največ žrtvovali prav šitandre- 
ški kmetje, je odbor sklenil, da popolno
ma podpre stališča, ki jih  je  postavila 
Konzulta za slovenska vprašanja pri go- 
riški občini in ki izražajo stališča, ki jih 
je Slovenska skupnost vedno zagovarjala.

Pogovor se je  vrtel tudi okrog organiza
cijskih zadev SSk, zlasti glede tiska. Raz
prava je tekla o bližnjem deželnem kon
gresu, ki bo 12. marca v Števerjanu in na 
katerem naj tudi naše sekcije aktivno 
sodelujejo.

Vprašanja Alojzijevišča

Druga seia Sveta slovenskih oroanizacii
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Praznovanje zavetnika časnikarjev
že lepo vrsto let opravi goriški nadškof 

ob prazniku sv. Frančiška Šaleškega, ki je 
bil sam sposoben nabožen pisatelj in ga 
je zato Cerkev proglasila za zavetnika čas
nikarjev in drugih, ki so v tisku zaposleni, 
sv. mašo za časnikarje, tiskarske delavce 
in uslužbence. Po reforma bogoslužnega 
koledarja je  ta  praznik 24, januarja, prej 
pa je bil 29. januarja.

Število udeležencev ni bilo nič manjše 
kot prejšnja leta; zdi se, da se je še po
večalo. »Katoliški glas« so zastopali vsi 
trije  uredniki, upravnica in en dopisnik. 
Tudi člani in  uslužbenci tiskarne Budin, 
kjer se naš časopis tiska, so bili polnošte
vilno navzoči.

G. nadškof je somaševal s štirim i duhov- 
mki-časnikarji. Med njim i je bil tudi od
govorni urednik »Katol. glasa« dr. Franc 
Močnik. V priložnostnem govoru je msgr. 
Cocolin navezal svoje besede na izvajanje 
letošnjega programa italijanske škofovske 
konference »Evangelizacija in  človeški na
predek«, pri čemer lahko veliko pomagajo 
tudi osveščeni časnikarji.

Po maši je izrekel g. nadškofu zahvalo 
za možnost srečanja urednik goriške izdaje 
»Piccola« Barbaro, ki je opozoril tudi na 
nekatere socialne potrebe in probleme go- 
riškega prebivalstva. Za njim  je povzel 
besedo goriški župan De Simone, nakar 
je še enkrat spregovoril g. nadškof in po
vabil navzoče na kozarec dobrega vina. - j k

Ekumensko bogoslužje v Gorici
V zvezi s Tednom krščanske edinosti je 

Apostolstvo sv. Cirila in  Metoda v Gorici 
pripravilo preteklo nedeljo 23. januarja v 
kapucinski cerkvi posebno ekumensko bo
goslužje, ki se ga je  udeležilo lepo število 
slovenskih vernikov. Somaševal je  s peti
mi sobrati dr. Jožko Markuža, župnik v 
MavMnjah in Sesljanu, na kom  pa je  vse 
dogajanje pri o ltarju  zelo ubrano sprem
ljal ekumenski zbor pod vodstvom Zdrav
ka Klanjščka.

Pobožnost se je  .pričela z recitacijo psal
ma 104, ki sta ga izmenoma molila vodi
telj in občestvo. Lepo je  bilo slišati proš
nje v staroslovanskem jeziku, ki tako do
mače zvenijo. V govoru je g. Markuža opo
zoril, da ne smemo biti nepočakani, ko 
gre za delo edinosti in da moramo začeti 
z reform o najprej pri sebi, če hočemo, da 
se bomo enkrat vsi našli ob obhajanju 
sv. Evharistije v isti Kristusovi Cerkvi.

Sveto obhajilo so verniki prejeli pod 
obema podobama. Vsa pobožnost se je za
ključila z mogočno »Mnogaja leta«. Naj 
že danes opozorimo, da bo prihodnji me
sec v nedeljo 13. februarja v zvezi s sm rt
nim dnevom sv. Cirila (14. februarja 869) 
tradicionalna ekumenska prireditev v Ka
toliškem domu v Gorici - jk

Sestalo se je goriško pokrajinsko 
tajništvo SSk
V ponedeljek 24. januarja se je sestalo 

goriško pokrajinsko tajništvo Slovenske 
skupnosti in razpravljalo ter sprejelo sta
lišča, ki zadevajo zelo pereča vprašanja, ki 
se tičejo Slovencev v Italiji.

Glavna beseda je  bila o  tovornem posta
jališču (autoporto), ki bo predmet prihod
nje seje občinskega sveta v Gorici. O tem 
smo se Slovenci že veliko razgovarjali in 
tudi naša stališča so že izdelana. Vsekakor 
je tajništvo še enkrat potrdilo odločno na
sprotovanje lokaciji tega objekta, za kate
rega bi se morali žrtvovati samo štan- 
drežci, to  je  Slovenci.

Tajništvo je  z zadovolji stvom vzelo na 
znanje staliišča Konzul te za manjšinska 
vprašanja v Gorici, ki je  pripravila pri
merne in  sodobne ter stvarne predloge. 
Zato SSk popolnoma podpira stališča ome
njene konzulte in vabi vse politične in so
cialne te r ekonomske sile, ki jim  je  pri 
srcu slovenska problematika, da ta  stališča 
v celoti podprejo. V ta nam en bo obve
stila druge stranke, v katerih delujejo Slo

venci. Konkretno bodo predstavniki SSk 
v goriškem občinskem svetu postavili 
stvarne predloge.

Tajništvo SSk je  nadalje izreklo protest 
proti avstrijskim oblastem, ki so izvedle 
nov podel napad na koroške Slovence s 
tem, da so na podlagi izjav nekega slabo
umnega človeka aretirale osrednjega tajni
ka NSKS Filipa Warascha. Ta policijska 
akcija potrjuje, da nameravajo avstrijske 
oblasti še nadalje tlačiti slovensko m anj
šino v tej državi.

V diskusijo so posegli člani tajništva 
Gradnik, Tabaj, Brajnik, Paulin in  Ferletič.

Umrl je p. Corrado
Romarji na Barbano se vsi dobro spo

m injajo p. Corrada, k i je zmeraj nasmejan 
prihajal rom arjem  naproti, da jim  je  ob 
izkrcanju iz bark  prinesel prvi pozdrav. 
Prav tako jih  je zadnji pozdravil, ko so 
odhajali iz Marijine bazilike ter jim  bla
goslavljal spominke.

Lansko leto v septem bru ga prvič nismo 
videli, ni nas sprejel, ko smo prišli, ni nas 
pozdravil, ko smo odhajali. Kaj se je  zgo
dilo? P. Corrado je  bil boJan. Z nami du
hovniki je  sicer še bil p ri kosilu, med ver
nike pa ni stopil več. Bolezen se je  stop
njevala. Na priporočilo predstojnikov je 
odšel v frančiškanski samostan Chiampo 
v upanju, da bo imel boljšo postrežbo in 
zdravniško oskrbo. Toda letos 15. januarja 
je odšel k  Mariji v nebo. Na njegovo željo 
so ga pokopali na Barbani. Pogreb je  bil 
v sredo 17. januarja popoldne; pogrebne 
obrede in sv. mašo je  opravil nadškof 
Cocolin.

Pokojni p. Corrado je  bil Furlan, rojen 
leta 1898 blizu Fagane v videmski nadško
fiji. Še mlad je  stopil v frančiškanski red, 
bil vojak med prvo svetovno vojno, v ma- 
šniika posvečen leta 1926. Po nekaterih 
službah tu in tam  je  leta 1931 prišel na 
Barbano. Tu je  ostal do smrti. Namesto 
da bi odslej on pozdravljal rom arje, ga 
bodo ti obiskovali ob kapelici sredi otoka, 
k jer je  sedaj njegov grob.

Šport
Olympia - Asf jr Čedad 3 : 2

V prvi domači tekmi so goriški odboj
karji nastopili uspešno. Spočetka ni ka
zalo, da se bo dvoboj zavlekel, ker je bilo 
slovensko moštvo dobro razpoloženo in je 
tudi takoj povedlo. Toda skrita živčnost 
je bila močnejša od hladnokrvnosti in se 
je takoj pokazala po nekaj napakah. Fantje 
namreč vse preveč »čutijo« vsako tekmo 
in to jih  veže, da ne m orejo zaigrati spro
ščeno. Zataknilo se je torej in  set je  bil 
izgubljen, toda kriza se je  nadaljevala v 
drugem nizu, z velikim številom zgrešenih 
servisov in sprejemov. Toda kljub temu 
je našim uspelo osvojiti set s 16 : 14.

V naslednjem setu spet slaba igra naših 
in naposled so Čedajci imeli že polovico 
rezultata v rokah. Pri stanju v setih 2 : 1 
je  bil potreben bistven preobrat. Sila ko
la lomi, pravijo, in to  drži. Trener in igra
lec M arjan Černič je spodbujal in opozoril 
na napake. Fantje so se potrudili, osvojili 
dva seta zapored in odnesli celo kožo iz 
težke preizkušnje.

Pri tem nosi glavno zaslugo Bernard So
ban, najboljši na igrišču, ki je  s svojo ži- 
lavostjo dajal tudi drugim prepotrebno 
zaupanje vase in je edini uspešno prebijal 
nasprotni blok. 0  ostalih igralcih ni moč 
izreči posebno .pozitivne ocene, ker še ni
so pokazali, kar znajo. Menda je  izmed 
vseh najm anj zgrešil prav Malič v svo
jem  kratkem  nastopu.

V soboto 29. januarja je  spet predvide
na domača tekma, tokrat proti videmskim 
redarjem  (Vigili). Začela se bo ob 18. uri 
v telovadnici na Kornu. Vabimo gledalce, 
verjetno se bo kaj dobrega izcimilo. - P. T.

PROSVETNO DRUŠTVO »ŠTANDREŽ«
DRAMSKI ODSEK

uprizori 
Collalto - Kuret

beneški trojčki
Komedija v štirih dejanjih 

Režija Mira Štrukljeva

Premiera v nedeljo 30. januarja 1977 ob 17. uri
v pi'osvetnem domu »A. Gregorčič« v Štandrežu

Romanje v Fatimo
Potovanje bo trajalo od srede zvečer 10. 

avgusta do četrtka 18. avgusta zjutraj. Od 
Trsta do Milana in nazaj potujemo z vla
kom, do Lizbone z letalom, naprej okrog
1.600 km z avtobusom. Milanski pavlimci, 
ki imajo vse tehnično vodstvo, so sporočili 
d.okončno ceno za vse usluge od Trsta do 
Trsta: 350.000 lir; zatrjujejo, da se ta cena 
v nobenem oziru ne bo zvišala; kdor želi 
imeti za vseh sedem noči sobo z eno po
steljo doplača 30.000 lir.

Na obeh vpisnih mestih dobijo udele
ženci celotni spored z vsemi navodili. Teh
nično vodstvo iz Milana nujno naroča, da 
se vpisovanje čimprej zaključi, ker edino 
po številu prijavljenih m orejo vse pravo
časno urediti in  pripraviti; sredina avgu
sta je povsod vrhunec sezone.

Zato se vpisovanje pri Fortunatu v Trstu 
in pri Katoliškem glasu v Gorici zaključi 
15. februarja oz. do zasedbe mest v avto
busu; ta mesta bodo razdeljena po vrstnem 
redu vpisanih. Kot znano, sprejmemo le 
45 oz. največ 80 romarjev, za eden oz. dva 
avtobusa.

Zaradi daljave in  stroškov moremo ro
m anje v Fatimo in dalje v Galicijo v za
hodni Španiji prirejati samo včasih v živ
ljenju. Kdor more in hoče, naj lepe pri
ložnosti ne zamudi! Obiskati vsaj enkrat 
Fatimo in Santiago, k jer je  staroslavno 
rom arsko svetišče sv. apostola Jakoba, je 
edinstveno življenjsko doživetje. V Fatimi 
bomo ves dan 13. avgusta, v Santiagu pa
15. avgusta. Vabita in sporočata spremlje
valca fatimskih romarjev

J. Jurak in F. Štuhec

V župnijski dvorani v Doberdobu bo v 
nedeljo 30. januarja ob 16.30 gostovala 
dramska skupine iz Slovenske Benečije z 
igro Izidorja Predana

»EMIGRANT«
Toplo vabljeni!

P 8V E S TU A
Občni zbor somišljenikov SSk za usta

novitev sekcije v Doberdobu bo v tam 
kajšnjem  Mladinskem domu v torak 1. fe
b ruarja ob 19.30.

SKPD »Hrast« iz Doberdoba vabi člane 
in sodelavce iz vasi in  okolice na peti občni 
zbor, ki bo v petek 28. januarja  ob 20. uri 
v župnijiski dvorani v Doberdobu.

Prosvetno društvo Podgora priredi v ne
deljo 30. januarja ob 15.30 v župnijski dvo
rani kulturno srečanje. G. župnik Bogomil 
Brecelj iz Nabrežine bo predvajal zanimi
ve diapozitive in filme.

Slikar Andrej Košič razstavlja. V petek
21. januarja  je bila odprta v umetniški 
galeriji »La Sfera« v Tržiču (palača Lloyd 
Adriatico, ul. Duca d ’Aosta 5) razstava sli
karskih del goriškega rojaka Andreja Ko
šiča. Od leta 1959, ko je  Košič prvič raz
stavljal, je to že njegova trideseta razsta
va. Odprta bo do 1. februarja. Ob delav
nikih je urnik od ll"  do 12.30 in od 17” 
do 19.30. Ob nedeljah pa od 10,30 do 12.30. 
Ob ponedeljkih je razstava zaprta.

Narodna In študijska knjižnica v Trstu 
bo tudi letos nadaljevala s predavanji. 
Od 2. februarja do 6. aprila bodo vsako 
drugo sredo ob 18.30 v Kulturnem domu 
v Trstu predavanja »Razvoj slovenske ar
hitekture«. Predavali bodo priznani stro
kovnjaki iz Ljubljane. Prvo predavanje v 
sredo 2. februarja bo imel dr. M arjan Zad
nikar: »Predromanska in romanska arhi
tektura«.

Društvo slov. izobražencev v Trstu pri
redi v ponedeljek 31. januarja okroglo mi
zo o našem tisku, p ri kateri bodo sodelo
vali tudi uredniki. Večer bo v dvorani Slo
venske prosvete v Donizettijevi ulici 3. Za
četek ob 20.15.

Bazovica. V Slomškovem domu v Bazo
vici se bo v petek 11. februarja pričel tečaj 
za pripravo na zakon. Nadaljeval se bo 
vsak petek ob isti uri. Ob prvem srečanju 
bomo predvajali ruski film  »Zagrenjena 
mladost«.

V kino dvorani v Bazovici bo v nedeljo 
30. januarja gostoval am aterski oder Pro- 
sek-Kontovel z igro »Odločitev«. Pričetek 
ob 17.30.

Društvo slov. upokojencev v Italiji s se
dežem v Trstu vabi na peti redni občni 
zbor, ki bo v sredo 2. februarja ob 15.30 
v Gregorčičevi dvorani v ul. Geppa 9, I. 
nadstr. Dnevni red: Otvoritev in pozdravi, 
Čitanje zapisnika zadnjega občnega zbora, 
Poročila, Razrešnica, Volitve, Razno. Ako 
ob napovedani uri ne bo navzoče zadostno 
število članov, potrebno za sklepčnost, se 
bo občni zbor začel pol ure kasneje ob 
vsakem številu navzočih, člani, ki ne mo
rejo priti na občni zbor, lahko pismeno 
pooblastijo drugega člana, da v njihovem 
imenu glasuje. Vabljeni so tudi slovenski 
upokojenci, ki bi se hoteli vpisati v dru
štvo. - Odbor.

Sovodenjska tovarna znova v krizi
Vsem je  še dobro znana zadeva s tovar

no LA-CE-GO v Sovodnjah. Ko so jo  že 
mislili zapreti, so se delavci uprli in s šte
vilnimi pobudami vseh vrst dosegli, da je 
tovarna obstala. Z deželno pomočjo so na
šli rešitev. Toda zdaj morajo ugotoviti, 
da je bila ta rešitev le začasna, kajti novo 
vodstvo tovarne je  sklenilo, da preneha z 
obratovanjem: vsi delavci so dobili odpust.

Tu se pojavita dve vprašanji: Zakaj je 
vodstvo seglo po takem drastičnem ukre
pu? Je tovarna res gospodarsko tako za
bredla, da ji ni rešitve? Ali hoče vodstvo 
le znova pritisniti na deželno upravo za 
kako novo finančno .pomoč? Na drugi stra
ni je vprašanje delavcev. Okrog 200 jih bo 
ostalo brez dela. Kaj bo z njimi? Se bodo 
še enkrat borili za delovno mesto, kot so 
se pred dvema letoma? Jih bodo sindikal
ne in upravne oblasti podprle kot so jih 
prvič? Na zastavljena vprašanja za sedaj 
ni odgovora.

D A R O V I
Za sklad Katoliškega glasa: namesto 

cvetja na grob ing. Lamberta Muri iz Kort 
na Koroškem poklanja Vinko Levstik, ho
telir v Rimu 20.000; E. Gruden, Nabrežina, 
2.000; družina Kakeš, Nabrežina, 10.000; N. 
N., Opčine, 13.500; S. T., Opčine, 30.000; N. 
N., Podgora, 2.000; Valerija Buda, 2,000; na
mesto cvetja na grob Avguste Komavec 
daruje L. L. 10.000; namesto cvetja na grob 
inženirja N. N. 5.000 lir.

Za Katoliški dom: E. C. 20.000; Marijina 
družba 12.000; M. P. 30.000; družina N. N.
5.000 dir.

Za Zavod sv. Družine: namesto cvetja 
na grob Avguste Komavec daruje Silvija 
Ferlat 10.000 lir.

N. N., Gorica, ob 24. obletnici sm rti g. 
Petra Butkovič za Katoliški glas in za lač
ne po svetu po 5.000 lir.

Družina Pertot, Trst: za sklad Katoliške
ga glasa in za svetišče na Sv. gori po
20.000 lir.

Za Finžgarjev dom na Opčinah: Pepka 
in Mario Dolenc z Opčin 5.000 lir.

Za svetišče na Sv. gori: Matilda M. 5.000 
lir.

Za žrtve potresa: Cirila namesto cvetja 
na grob mame Ane Saksida 25 dolarjev. 

Saje Ivan, Francija: za žrtve potresa
171.000 in za sklad Katol. glasa 39.200 lir. 

Za misijonarja Ivana štanta: nekateri
verniki iz Sv. Križa ob srebrni maši g. žup
nika J. Kunčiča 10.000 lir; N. N. namesto 
cvetja na grob Jožefe Kobau 10.000 lir.

Vsem plemenitim darovalcem Bog po
vrni, rajnim pa daj večni pokoj!

Ljubljanska TV
Spored od 30. jan. do 5. febr. 1977

Nedelja: 9.50 I. Silone: Vino in kruh. 
10.35 Skoz puščavo in goščavo. 12.50 Smuk 
za moške. 13.55 Drsanje. 17.30 Tv Zehtnik.
18.05 Dan, ko so se tresla tla, film. 20.00 
Užiška republika. 20.55 Skopje. 21.40 Slo
venska popevka 76. 21.55 Šport.

Ponedeljek: 16.10 Smuk za moške. 17.10 
Glasbeni Ciciban. 17.20 Skrivnosti globin.
18.00 Nega otroka. 20.00 Gospod s Preseka, 
SLG Celje. 21.25 Kulturne diagonale. 21.55 
Kratek film.

Torek: 17.05 Zverinice iz Rezije. 17.25 Pi
ka Nogavička. 18.10 Glasbena oddaja. 18.45 
Po sledeh napredka. 20.00 Diagonale. 20.35 
Blišč in beda kurtizan. 21.35 B. Bartok:
II. godalni kvartet.

Sreda: 17.15 Narodna: Mlada Breza. 17.30 
Etruščanski muzej. 18.45 Pogovori o glas
bi. 20.00 Tuj sin, film. 21.40 Včeraj, danes, 
jutri.

Četrtek: 17.30 Mala čebelica. 18.20 Poljud
no znanstveni film. 18.45 Cyrano de Berge- 
rac. 20.00 Humoristična oddaja.

Petek: 17.10 Križem kražem. 17.25 Pisani 
svet. 18.10 Čez tri gore. 18.45 Narodni par
ki. 20.05 Kopernik, nad. 21.00 Razgledi: 
Avstrija. 21.35 Ulice San Francisca.

Sobota: 12.15 Smuk za moške. 15.10 Sve
tovno prvenstvo v bobu. 16.10 Košarka 
B res t: Partizan. 18.00 Kiš in Torbi, film.
20.00 Vozniško dovoljenje, film.

Z A H V A L A

Ob težki izgubi dragega moža in očeta

Romana Monti

Sirili Trsi A
Časnikarski programi ob nedeljah: Po

ročila ob 8., 12., 19; kratka poročila ob
11., 14; novice iz Furlanije-Julijske krajine 
ob 11., 14., 19.15. Ob 8.30 kmetijska odda
ja, ob 9. sv. maša.

Časnikarski programi ofl ponedeljka do 
sobote: Poročila ob 7., 10., 12.45, 15.30, 19. 
Kratka poročila ob 9., 11.30, 17., 18. Novice 
iz Furlanije-Julijske krajine ob 8., 14., 19.15.

Spored od 30. jan. do 5. febr. 1977 
Nedelja: 8.30 Kmetijska oddaja. 9.00 Sv. 

maša iz župne cerkve v Rojanu. 9.45 Vera 
in naš čas. 10.00 Praznična matineja. 11.05 
Mladinski oder: »Rokovnjači«. 11.35 Na
božna glasba. 13.00 Ljudje pred mikrofo
nom. 13.15 Slov. ljudske pesmi. 14.05 Rock- 
opera. 15.00 Šport.

Ponedeljek: 8.05 Tjavdan. 9.30 Obletnica 
tedna. 9.45 Iz svetovne folklore. 10.15 Kon
cert. 10.30 Poslušali boste. 11.35 Glasba.
13.00 Sestanek. 14.05 Glasba. 14.30 Mladina.
16.00 Zbor »B. Krsmanovič«. 17.05 J. Mas- 
seneth: »Werther«, opera. 18.05 Čas in 
družba.

Torek: 8.05 Tjavdan. 9.40 Iz italijanske 
folklore. 10.15 Koncert. 10.40 Kulturni spo
meniki naše dežele. 1,1.35 Naš posnetek.
13.00 Sestanek ob trinajstih. 14.05 Glasba.
14.30 Mladina. 16.30 Za najmlajše. 17.05 J. 
Massenet: »Werther«, opera. 18.05 Pravo- 
rečje. 18.15 Slovenski zbori.

V nedeljo 6. februarja bo ob 16. uri v Ka
toliškem domu v Gorici

PRIREDITEV 
ZA KATOLIŠKI TISK

Nastopila bo dramska skupina PD Štan- 
drež s komedijo

»BENEŠKI TROJČKI«

Med igro in v odmorih bogat SREČOLOV 
v korist našega katoliškega tiska.

Sreda: 8.05 Tjavdan. 9.30 Liki iz naše 
preteklosti. 9.45 Iz slovenske folklore. 10.15 
Koncert. 10.40 Naši kraji in ljudje v slov. 
umetnosti. 11.00 Glasba. 13.00 Sestanek.
14.05 Glasba. 14.30 Mladina. 16.30 Za naj
mlajše, 17.05 J, Massenet: •»Werthcrtt, ope

ra. 18.05 »Na poti v Acapulco«, drama.
četrtek: 8.05 Tjavdan. 9.30 Nekoč je bilo. 

9.40 Iz deželne folklore. 10.15 Koncert. 10.40 
Kje so moje rožice. 11.00 Popevke. 13.00 
Sestanek. 14.05 Glasba. 14.30 Mladina. 16.30 
Za najmlajše. 17.05 Miinchenski nonet.
18.05 Nicolo Tommaseo na obeh straneh 
Jadrana. 18.20 Revija pevskih zborov 1976.

Petek: 8.05 Tjavdan. 9.30 K am ajska do
lina v delih Ippolita Nieva. 9.40 Zborovska 
glasba. 10.15 Koncert. 10.40 Glasba. 11.35 
Ljudsko izročilo Slovencev v Italiji. 13.00 
Sestanek. 14.05 Glasba. 14.30 Mladina. 16.30 
Za najmlajše. 17.05 Deželni skladatelji.
17.30 Kdo vam je bolj všeč. 18.05 Kulturni 
dogodki. 18.25 Glasba.

Sobota: 8.05 Tjavdan. 9.30 Pojdimo se 
glasbo. 10.15 Koncert. 10.40 Družina. 11.00 
Glasba. 11.35 Pratika. 13.00 Sestanek. 14.05 
Glasba. 14.30 Mladina. 15.45 Poslušajmo 
spet. 18.05 »Smrt v dvigalu«, zgodba.

Službo v Rimu dobi slovensko 
dekle, vešče strežbe v restavraciji. 
Ponudbe pismeno ali telefonsko 
na Hotel Bled, via S. C. in Geru- 
salemme, 40 - 00185 Roma. Tele
fon (06) 777102.

O G L A S I
Za vsak mm višine v širini enega stolpca: 

trgovski 100 lir, osmrtnice 150 lir, k 
temu dodati 12 % davek IVA.

Odgovorni urednik: msgr. Franc Močnik 
Tiska tiskarna Budin v Gorici

Izdaja Katoliško tiskovno društvo

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so z nami sočustvovali, vsem darovalcem cvetja, 
vsem, ki so pokojnika pospremili na zadnji poti, zlasti pa g. župniku Marijanu Kom- 
jancu za opravljene pogrebne obrede ter lovskim družinam iz Gabrij, Sovodenj in 
Kanala-Anhovo za izkazano pomoč ob nenadni smrti in prevozu v domači kraj.

Sovodnje, 23. januarja 1977
žalujoča žena, sin z družino in ostala sorodstvo


